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Adventiştii de ziua a şaptea cred...
Că noi sunteyn administratori 
ai bunurilor lui Dumnezeu, 
care ne-a încredinţat timpul şi 
ocaziile, capaci
tăţile şi mijloa
cele materiale, 
binecuvântările 
păm ântulu i 
şi resursele lui,
Noi suntem răs
punzători faţă  
de El pentru 
buna Im folo
sire. Noi recu
noaştem drep
turile Lui de 
proprietar prin 
slujire plină de credincioşie 
faţă de El şi fa ţă  de aproapele 
nostru, cum şi prin faptul că

Ii înapoiem zecimea şi dăm 
daruri pentru vestirea Evan
gheliei, pentru susţinerea şi 

dezvoltarea bi
sericii Sale. Ad
ministrarea este 
u n privilegiu ce 
ne este dat de 
Dumnezjeu pen- 
tru creşterea în 
dragoste şi biru
inţă as upra ego
ismului şi lăco
miei. Un bun 
administrator se 
bucură de bine
cuvântarea ce 

vine asupra altora, ca rod al 
credincioşiei lui.

Puncte fundamentale, 20

5 Ellen White şi folosirea zecimii



SCRISORI
ARAD - ora întâlnirii

O ocazie unică ne-a oferit 
la Arad serviciul divin de 
după-amiază, ţinut în Sala 
polivalentă, ocazie care 
ne-a puitat înapoi în timp 
spre trecutul nostru advent, 
nu de mult apus. Programul 
lung, care nu a mai vrut să 
apună decât o dată cu 
soarele, a evocat momente 
de credincioşie, contribuţii - 
prin credinţă - la miracu
loasa dezvoltare din ţara 
noastră a cauzei lui Dum
nezeu, în timp de restrişte, 
lucrată cu ingeniozitate şi 
dăruire nemaipomenite, ca
racteristice adventiştilor. 
Urmărirea programului a 
transmis simţământul în 
crederii că Dumnezeu a fost 
prezent, alături de poporul 
Său, în acel timp.

Un moment unic - care 
a meritat să fie cuprins în 
program - a însemnat 
prezenţa bătrânilor pe po
dium, în faţa unei biserici în 
tinerite, începând cu condu
cerea ei şi terminând cu ma
joritatea celor prezenţi în 
sală. Dar şi bătrânii pot fi 
împărţiţi pe categorii: de la 
cel care trebuia ajutat să 
poată urca pe podium, şi 
apoi iarăşi ajutat să se poată 
ridica de pe scaun şi să 
coboare (nu a trebuit ajutat 
însă când a început să vor
bească), până la categoria 
cealaltă de bătrâni, încă 
obişnuiţi cu luptele, care nu 
puteau fi opriţi decât de 
privirile necruţătoare ale 
fratelui Cristescu - organiza
torul programului. El spin
teca dintr-un butuc măsurat 
la două ore aşchiile de min
ute şi secunde ale fiecărui 
participant, deci şi ale bătrâ
nilor obişnuiţi să poves
tească totul.

Totuşi, nefiind vorba de 
un program neapărat di- . 
nainte regizat, s-a oferit des
tul timp pentru ca tinerii 
să-i cunoască pe cei ce ies 
din schimb cu sufletul îm
brăcat cu amintirile lucrării 
în subteran, şi pe care - se 
vede - nu le vor abandona 
niciodată.

Tot atât de adevărat este 
că, privind la tinerii noştri, 
asistăm şi din partea lor la 
opunerea unei rezistenţe 
faţă de influenţele negative, 
prezente, dar şi la forme în 
noite de exprimare a credin- 
cioşiei şi muncii dăruite 
pentru Domnul. Minunea 
este ca cei veniţi de curând, 
abia se desmeticesc în  noul 
mediu adventist şi ştiu deja 
exact ce au de făcut, şi o fac 
la fel ca bătrânii, pe vremuri.

Totuşi, este nevoie ca 
cei de azi să cunoască trecu
tul advent - trecut apropiat 
şi îndepărtat -pentru ca acest 
trecut să se transforme, în 
minte şi în  suflet, în putere 
pentru prezent şi viitor. La 
vremea potrivită, aceste 
cunoştinţe îi vor inspira pe 
tineri la fapte de eroism. Nu 
neapărat la repetarea fap
telor din trecut, ci la  inven
tarea acelor metode care, la 
vremea potrivită, vor 
asigura succesul aducător 
de mulţumire. Spiritul va 
conta - aceeaşi dăruire!

Pe undeva însă există şi 
o datorie de a face cunoscut 
tinerilor trecutul, pentru 
preţuire şi respect. Dacă 
sunt un tânăr de azi, am da
toria să cunosc, nu numai ca 
o  întregire la cultură, dar şi 
la morală, cine au fost aceia 
care prin suferinţi mi-au 
transmis credinţa, cine sunt 
cei ce mi-au dat în mână 
această Carte de cântări, al
cătuită pe parcursul nopţilor 
furate din orele atât de nece
sare pentru odihnă; cine au 
fost cei ce au spart frontul, 
sub steagul lui Hristos, în 
lupta cu puterile întunericu
lui, cine au fost cei care au 
renunţat la tot ce aveau, ca  ̂  
şapte familii să înalţe o  casă 
de rueăciune, încăpătoare, 
pentru 200 de vizitatori prin
tre care şi tinerii de azi? Tre
buie să cunoască în  ce 
împrejurare s-a vestit 
Evanghelia în locuri pustii 
şi au fost botezaţi cei dintâi 
curajoşi, care au îndrăznit 
să scape din cleştele unei 
tradiţii veghetoare.

Fără cunoaşterea trecu
tului, nu poţi iubi prezentul.

Dacă aceasta a fost ţinta 
evocării cu bătrânii, atunci 
scopul cred că a fost pe de
plin atins. Am putut citi lu
crul acesta pe feţele celor ce 
ne-au privit (pentru scurt ̂  
timp, acum, ei din partea în 
tunecată spre luminile podi
umului). Am putut citi 
atenţie, împreună vibrare, 
interes, iubire şi lacrimi.

Vă mulţumim, fraţi ti
neri!

Dezideriu Faluvegi, editor 
pentru publicaţiile în limba 

maghiară

Rugăciunea fără 
frontiere

Deşi departe, inima mea 
bate pentru ţara în care am 
văzut lumina z ile i... şi Lu
mina lumii, Domnul Isus 
Hristos.

O luptă se dă în viaţa 
fiecărui credincios şi pute
rile proprii sunt sortite eşe
cului. Isipitele şi păcatele ce 
roiesc în junii fiecaruia re
clamă puterea Duhului 
Sfânt, pentru a le putea în 
vinge.

Oridecâteori îm i amin
tesc de nume ale cunoscuţi
lor şi prietenilor din ţară, 
mă îndrept spre Dumnezeu 
în  rugăciune pentru ei, pen
tru că ştiu că pot primi aju
tor deosebit. Grupe speciale 
de rugăciune şi păităşie ar 
putea face minuni, în  ciuda 
distanţei, şi Domnul aşteaptă 
să fie chemat să lucreze în  
viaţa noastră.

Leon Nadler, Diamond Bar, 
California

Curierul Adventist se 
citeşte şi în celulă

Cel ce vi se adresează 
este un fost deţinut care a 
părăsit de curând înehi soarea, 
păşind în aşa-zisa libertate. 
Doresc să vă mulţumesc 
pentru Curierul Adventist şi 
celelalte publicaţii care au 
fost şi sunt un mijloc de în 
tărire spirituală şi o binecu
vântare din partea Dom
nului.

într-o binecuvântată a ,  
uşa celulei a  fost deschisă 
de gardieni şi s-a făcut in
vitaţia ca cei doritori să par

ticipe la adunările bisericii I 
adventiste, care se 
desfăşurau în clubul peniten
ciarului.

Atunci am simţit îndem
nul Duhului Sfânt, am răs
puns invitaţiei şi am fost 
pătruns de fericirea ce radia 
de pe feţele celor ce venise
ră să ne aducă vestea bună 
că Dumnezeu ne iubeşte.

Atunci inima mea îm 
pietrită a  fost sfărâmată de 
cuvintele din Ioan 3,16 şi 
am luat hotărârea să-L 
primesc pe Domnul în 
inima mea.

Am trăit experienţe fru
moase acolo în închisoare 
şi, cu toate că fizic eram 
închis de bare de oţel şi 
ziduri de beton, spiritual 
eram liber, un eliberat al 
Domnului de sub robia 
păcatului, şi eram fericit 
chiar şi în acele condiţii.

Doresc să mulţumesc pe 
această cale Serviciului 
Umanitar pentru Peniten
ciare şi minunaţilor săi lu
crători, care au contribuit la 
salvarea multor suflete.

Nici nu pot să redau în 
cuvinte fericirea unui suflet 
mântuit. Sunt mândru că 
aparţin acestei minunate fa
milii a lui Dumnezeu.

Serafim Nistor, Focşani, 
Vrancea

Spaţiu pentru dialog
Vă fac cunoscută 

dorinţa şi cererea unui nou 
suflet primitor de adevăr, 
care este probabil comună 
multor tineri adventişti - nu 
înainte de a mulţumi re
dacţiei pentru eforturile 
depuse şi pentru calitatea 
deosebită a articolelor dv.

Fiind un mai nou cititor 
al Curierului Adventist, am 
constatat cu surprindere că, 
spre deosebire de revistele 
pe care obişnuiam să le citesc, 
în Curier nu este alocat un 
spaţiu în care tinerii să-şi 
poate împărtăşi experienţe, 
idei, sugestii, în vederea 
unei mai bune cunoaşteri. O 
mai bună cunoaştere ar con
duce şi la un grad mai înalt 
de coeziune.

Ioan Reichardt, Eforie Nord
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medicină prin
corespondenţă?

„Dumnezeu va da  to t mai 
muită lumină, tar vechile 
adevăruri vor fi redescope
rite şi aşezate în rarra  pre
ţioasă a adevărului. Ca cm - 
basadori ai lui Hristos, noi 
trebuie să cercetăm  Scrip
turile şi să căutăm  adevăru
rile care au fost ascunse 
sub gunoiul erorilor, tar fie
care rază de lumină primită 
trebuie să fie comunicată 
altora. Un interes va pre
domina, un subiect va înghiţi 
pe toate celelalte: D om ni 
Hristos, Neprihănlrea noastră."

(Ellen White, Review and Herald. 
23 decem brie 1890)
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rea Comitetului Uniunii
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Cercul dragostei
La începutul Sabatului şi în 

anumite ocazii avem obiceiul să 
le arătăm copiilor noştri un sur
plus de afecţiune şi să le facem 
un cadou. Cadourile de astăzi 
diferă, se pare, de cele din vre- 

; mea lui Isus, dar El a construit 
un argument frumos pornind de 
la dispoziţia părinţilor de a-şi 
arăta iubirea prin daruri: „Cine 
este omul acela dintre voi care, 
dacă-i cere fiul său o pâine, să-i 
dea o piatră? Sau, dacă-i cere un 
peşte, să-i dea un şarpe? Deci, 
dacă voi, care sunteţi răi, ştiţi să 
daţi daruri bune copiilor voştri, 
cu atât mai mult Tatăl vostru, 
care este în ceruri, va da lucruri 
bune celor ce I le cer!“ (Mat.7, 
9-11).

Şi pentru noi sunt timpuri ale 
anului când recunoaştem că 
Domnul ne-a arătat un surplus de 
afecţiune şi ne-a făcut cadouri 
frumoase. Nu este bine să tăcem, 
ci se cade să vorbim despre 
bunătăţile Lui faţă de noi. Putem 
zice acum, la sfârşitul anului, ca 
şi lacov: „Eu sunt prea mic pen
tru toate îndurările şi pentru toată 
credincioşia pe care ai arătat-o 
faţă de robul Tău; căci am trecut 
Iordanul acesta numai cu toiagul 
meii, şi iată că acum fac două ta
bere" (Gen.32,10). Iar Psalmistul 
ne arată care este spiritul potrivit 
faţă de Dăruitor: „Lăudaţi pe 
Domnul! Căci este frumos să 
lăudăm pe Dumnezeul nostru, 
căci este plăcut, şi se cuvine să-L 
lăudăm" (Psalm 147,1).

Intorcându-ne la imaginea 
care exprimă iubirea duioasă din
tre părinţi şi copii, putem să între-

i băm: De ce, dintotdeauna, părinţii 
j  dau daruri copiilor? Dintre multele 
{ răspunsuri, cel mai important mi 

se pare acesta: Pentru că dorim 
ca şi ei să iubească! Şi Dum
nezeu a gândit la fel: Eu îi voi 
iubi pe copiii Mei şi ei îl vor iubi 
pe Fiul M eu! Aşezând în părinţi

Adrian Bocăneanu

năzuinţa de a arăta dragoste faţă 
de copii, Dumnezeu pregătea 
lumea pentru venirea Fiului Său.

Aşa se formează un cerc 
binecuvântat al iubirii. Dum
nezeu iniţiază dragostea, şi este 
frumos să se întoarcă mai întâi 
spre El: „Noi îl iubim, pentru că 
El ne-a iubit mai întâi" (1 Ioan 
4,19), şi apoi spre cei care au 
nevoie de dragoste ca de pâinea 
cea de toate zilele: „Prea iubiţilor, 
dacă astfel ne-a iubit Dumnezeu 
pe noi, trebuie să ne iubim şi noi 
unii pe alţii" (vers. 11).

AI doilea cerc al dragostei
Primul cerc în apa unui lac 

este mic, dar se formează un altul 
ceva mai mare, şi apoi altele, din 
ce în ce mai mari. Vrem să se 
răspândească dragostea? Vrem 
ca ea să ajungă la cineva scump 
inimii noastre, dar care este prea 
departe ca să-i arătăm cât de 
mult îl iubim? Atunci să-l iubim 
pe cel ce este aproape şi, cu sigu
ranţă, al doilea cerc al dragostei 
îl va cuprinde şi pe cel de departe.

înţelegând această taină a 
transmiterii dragostei,

• Scumpi conducători ai 
bisericii, să-i iubim pe pastori, 
aşa cum dorim să iubească ei 
comunitatea în care se află 
părinţii noştri.

• Prezbiteri, să fim buni cu 
membrii, aşa cum dorim ca ei să 
fie buni cu cei cărora le vom pre
dica Evanghelia în campania de 
evanghelizare din primăvară.

• Pastori, să-i respectăm pe 
cei din comitetul comunităţii, aşa 
cum ne gândim că ar fi bine ca ei 
să respecte comunitatea noastră 
favorită.

• Soţilor, să facem ca soţia să 
se bizuiască pe noi, aşa cum dorim 
să se poată bizui copiii noştri pe 
inima ei bună şi credincioasă.

• Soţiilor, să-l înălţăm pe soţ 
în casă aşa cum aşteptăm să fie 
înălţat afară din casă.

• Patroni, să fim binevoitori 
cu lucrătorii noştri, aşa cum 
cerem ca ei să fie atenţi cu 
clienţii noştri cei mai importanţi.

o Dirijori, să arătăm preţuire 
faţă de corişti aşa cum dorim ca 
alţii să preţuiască imnurile noas
tre pentru Dumnezeu.

• Instructori ai Şcolii de Sabat, 
să dăm atenţie fiecărei intervenţii 
a celor din grupă aşa cum dorim 
ca ei să dea atenţie spuselor noas
tre.

• Cei de limbă română, să 
înţelegem aşteptările celor de 
limbă maghiară, aşa cum am dori 
ca ei să-i înţeleagă pe cei de 
limbă română când sunt mai 
puţini în mijlocul lor.

• Profesori, să vorbim în 
şcoală despre şcoala noastră aşa 
cum am dori să se vorbească în 
afară, atunci când anunţăm ce 
şcoală reprezentăm.

• Cei prezenţi, să vorbim 
despre cei absenţi aşa cum ne-am 
simţi bine să se vorbească despre 
noi când suntem absenţi.

Părtaşi la misiunea finală a 
lui Dumnezeu

„Ultimele raze ale luminii în
durării, ultimul mesaj al harului 
care urmează să fie dat lumii, va 
fi o dezvăluire a caracterului Său 
care este iubire. Copii lui Dum
nezeu trebuie să dezvăluie slava 
Sa“ (Parabolele Domnului, pag. 
415, engl.).

Avem privilegiul să ne încadrăm 
în această cascadă de cercuri ale 
iubirii - dezvăluirea harului, ul
tima misiune a lui Dumnezeu în 
lume. Ne-am putea imagina ceva 
mai încântător, entuziasmant şi 
nobil? „Cum este El, aşa suntem 
şi noi în lumea aceasta: astfel se 
face că dragostea este desăvârşită 
în noi" (1 Ioan 4,17).
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Ellen White şi folosirea zecimii
Patru declaraţii controversate

Cu toate că sistemul actual al 
zecimii este în uz în biserica ad
ventistă încă de la sfârşitul secolu
lui trecut, unele controverse 
privind aplicarea sa practică s-au 
ivit relativ recent. Membrii care îşi 
pierd încrederea în organizaţia 
bisericii îndreaptă uneori zecimea 
lor către grupări independente. Ei 
justifică această conduită, citând 
câteva declaraţii în care Ellen 
White descrie practica sa perso
nală privind zecimea.

Patru dintre acestea sunt cele 
mai importante şi vor fi analizate 
mai jos.

Locuri modeste 
de închinare

Prima declaraţie a fost scrisă în 
1897. Comunităţile din Oakland, 
California, şi Battle Creek, Michi- 
gan, întâmpinau dificultăţi serioase 
datorită cheltuielilor lor „destul de 
împovărătoare" (Ellen White, 
Manuscript Releases, vol.l, pag.182). 
Deoarece unele comunităţi folosi
seră zecimea pentru a acoperi chel
tuielile lor de funcţionare, membrii 
acestor două comunităţi au scris în 
Australia, întrebând-o pe Ellen 
White dacă este potrivit să se 
folosească o parte din zecime pen
tru a-şi rezolva situaţia. La 14 mar
tie 1897, Ellen White a răspuns:

„Din ceea ce mi-a fost arătat, 
zecimea nu trebuie să fie îndepăr
tată de la casa vistieriei. Fiecare 
bănuţ reprezintă tezaurul sacru al 
Domnului, ca să i se dea o între
buinţare specială.

A existat o vreme în care se făcea 
foarte puţină lucrare misionară, iar 
zecimea se acumula. în unele 
cazuri, zecimea a fost folosită în 
aceleaşi scopuri care se propun 
acum. Când poporul Domnului a 
fost trezit pentru lucrare misionară 
atât în câmpul intern, cât şi în 
străinătate, trimiţând misionari în 
toate părţile lumii, cei care erau 
chemaţi să promoveze interese sacre

Alberto Ronald Timm

au avut nevoie de discernământ 
sfinţit şi limpede pentru a şti cum 
să împartă mijloacele băneşti....

Lumina pe care Domnul mi-a 
dat-o asupra acestui subiect este că 
mijloacele care se află în tezaur 
pentru susţinerea pastorilor în 
diferitele câmpuri trebuie să nu fie 
folosite pentru nici un alt scop“ 
(Ellen White, Special Testimonies 
for Ministers and Workers, voi 10, 
pag.16-18).

Dar a doua zi ea a adăugat: 
„Există cazuri excepţionale, unde 
sărăcia este atât de grea, încât, pen
tru a asigura cel mai umil loc de 
închinare, ar putea fi necesar să se 
folosească zecimea. Dar nici 
Battle Creek, nici Oakland nu sunt 
un asemenea loc“ (Ellen White, 
Manuscript Releases, vol.l, 
pag. 191).

Prima declaraţie arată cu toată 
claritatea că, deşi zecimea fusese 
folosită în trecut pentru cheltuielile 
bisericii locale, o asemenea practică 
trebuia să înceteze, având în vedere 
marile însărcinări misionare, ca şi 
lumina tot mai mare privind 
zecimea. Dar a doua declaraţie 
vorbeşte despre excepţii de la 
regulă, legate de case de rugăciune 
în situaţii foarte grele.

O analiză atentă indică faptul 
că Ellen White se referă la o si
tuaţie tipică de misiune, în care 
clădirea bisericii este descrisă ca 
fiind „cel mai umil loc de închi
nare". Ceea ce se discută nu este 
construirea, renovarea, îmbu
nătăţirea sau întreţinerea unei case 
de rugăciune într-o zonă în care 
prezenţa adventistă s-a consoli
dat (conduită pe care dânsa o 
dezaprobă în mod hotărât), ci 
primejdia de a pierde însuşi lo
cul de închinare, împiedicând 
astfel m isiunea bisericii într-o 
asemenea regiune lovită de 
sărăcie.

Ajutorarea lucrătorilor în 
nevoie

A doua remarcă a sorei White 
cu privire la zecime de care ne 
vom ocupa este o declaraţie 
verbală, nedatată, către fiul său 
W.C. White:

„Domnul mi-a arătat că ex
perienţa de lipsă şi sărăcie, prin 
care tatăl tău James White şi cu 
mine am trecut în zilele de început 
ale lucrării noastre, mi-a dăruit o 
vie apreciere şi împreună simţire 
pentru alţii care trec prin ex
perienţe asemănătoare de nevoi şi 
suferinţă. Iar acolo unde văd lu
crători pentru această cauză, care 
au fost credincioşi şi consacraţi 
pentru lucrare şi care sunt lăsaţi să 
sufere, este datoria mea să vorbesc 
în numele lor. Dacă aceasta nu-i 
mişcă pe fraţi ca să-i ajute, atunci 
eu trebuie să-i ajut, chiar dacă sunt 
obligată să folosesc o parte a zeci
mii mele pentru aceasta" (Arthur 
White, Ellen G.White: TheEarly 
Elmshaven Years, pag.393).

Cu toate că data exactă a 
acestei declaraţii nu ne este cunos
cută, W.C.White arată că „aceste 
experienţe se leagă în cea mai 
mare parte de anii în care noi [el şi 
mama sa] ne-am aflat în Europa 
[1885-1887] şi Australia [1891- 
1900], ca şi de anii dintre 1900 şi 
1906, cu privire la lucrarea din 
statele sudice [ale Statelor Unite]“
(Ibid.) Dacă analizăm realităţile lu
crării adventiste în Europa, Austra
lia şi statele sudice, în cursul 
perioadelor menţionate, constatăm 
că fiecare dintre aceste locuri era 
un câmp misionar Iară resurse fi
nanciare adecvate. Membrii din 
zonele în care lucrarea era bine or
ganizată nu dădeau pe faţă sufi
cient interes ca să ajute misiunile.

La Conferinţa Generală din 
1901, Ellen White a atacat această 
chestiune: „Am spus Domnului că 
atunci când voi veni la Battle Creek 
pentru această ocazie, vă voi cere
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să răspundeţi de ce aţi reţinut mij
loacele pentru lucrarea din Austra
lia" (General Conference Bulletin, 
1901, pag. 84). Numai o dată cu re
organizarea Conferinţei Generale, 
în 1901, a fost adoptată o formulă 
care să asigure o mai bună susţinere 
a misiunilor (Vezi Arthur Spalding, 
Origin and History of Seventh-day 
Adventists, vol.3, pag. 44).
Deoarece în unele situaţii organizaţia 
însăşi nu asigura mijloacele adecvate 
pentru misionarii ei, Ellen White a 
considerat că are o datorie specială 
pentru lucrătorii care, deşi au fost 
„credincioşi şi consacraţi pentru 
lucrare", „sunt lăsaţi să sufere".
Ori de câteori a întâlnit lucrători 
care erau în această situaţie, ea a 
încercat ca mai întâi să le rezolve 
problemele vorbind responsabililor 
bisericii „în numele lor". Dacă 
aceasta „nu i-a mişcat pe fraţi ca 
să-i ajute", atunci ea a considerat 
ca fiind de datoria sa să-i ajute, chiar 
dacă aceasta însemna să folosească 
o parte din propria ei zecime.

W.C. White, comentând decla
raţia de mai sus, pe care i-a făcut-o 
Ellen White, trage o linie clară de 
demarcaţie între conduita ei curen
tă şi unele acţiuni ocazionale. El 
arată că, deşi „o zecime completă" 
era „plătită din salariul ei, trans
misă comunităţii sau trezorierului 
conferinţei14, sume din zecimea 
„veniturilor cărţilor sale“ erau 
ocaziona] puse deoparte pentru a 
îndeplini nevoile acestor lucrători 
în suferinţă. W.C. White argumen
tează că, deşi mama sa putea să de
cidă pentru o folosire aparte a 
zecimii, prin „iluminare specială", 
pe care o primea din partea Dom
nului în cadrul autorităţii ei pro
fetice, nici „membrii bisericii, nici 
pastorii" nu sunt îndreptăţiţi să 
procedeze în acest fel.

Este semnificativ faptul că 
Ellen White a început această de
claraţie cu expresia: „Domnul mi-a 
arătat". Ron Graybill consideră că 
această expresie înseamnă „că 
ceea ce a fost scris a fost scris sub 
inspiraţia Duhului lui Dumnezeu" 
(Adventist Review, 29 iulie 1982). 
Astfel, declarând că Domnul îi 
arătase că trebuie să dea această 
folosire specială zecimii sale, 
Ellen White, în mod evident, ac

centuează autoritatea sa profetică, 
unică, de a acţiona în acest mod.

Astfel, în mod clar, Ellen 
White recunoaşte în această a doua 
declaraţie: (1) că ea a folosit 
uneori zecimea sa într-un mod 
deosebit, (2) că o asemenea 
folosire era limitată la chestiuni 
care fuseseră neglijate de către or
ganizaţie, şi (3) că ea a procedat în 
acest fel pe baza inspiraţiei sale 
profetice.

Sprijinirea Sudului neglijat
O declaraţie mai detaliată cu 

privire la folosirea specială a 
zecimii se găseşte într-o scrisoare 
pe care Ellen White a scris-o către 
G. F. Watson, preşedintele Con
ferinţei Colorado. După ce mustră 
atitudinea ostilă a lui Watson faţă 
de trimiterea zecimii pentru spri
jinirea lucrării din Sud, ea spune:

„Vreme de mai mulţi ani, mi-a 
fost prezentat că zecimea mea tre
buia să fie destinată de mine pen
tru a-i ajuta pe pastorii albi şi de 
culoare, care fuseseră neglijaţi şi 
care nu primiseră destul ca să-şi 
susţină familiile aşa cum se cu
vine. Atunci când atenţia mi-a fost 
îndreptată spre pastorii în vârstă, 
atât albi, cât şi de culoare, datoria 
mea specială a fost să-i cercetez în 
nevoile lor şi să le acopăr lipsurile. 
Aceasta a trebuit să fie lucrarea 
mea specială, şi eu am făcut 
aceasta într-un număr de cazuri. 
Nimeni nu trebuie să facă publici
tate faptului că, în cazuri speciale, 
zecimea este folosită în acest mod.

In legătură cu lucrarea printre 
negrii din Sud, acel câmp a fost şi 
este încă jefuit [în 1905] de mijloacele 
care ar fi trebuit să ajungă la lu
crătorii din acel câmp. Dacă au 
fost cazuri în care surorile noastre 
au folosit zecimea lor pentru a 
susţine pe predicatorii care lu
crează pentru negrii din Sud, este 
bine ca fiecare, dacă este înţelept, 
să-şi păstreze cumpătul.

Eu însămi am destinat zecimea 
mea locurilor celor mai nevoiaşe, 
care mi-au fost aduse în atenţie. Eu 
am fost instruită să procedez ast
fel, şi atâta vreme cât banii nu sunt 
reţinuţi de la vistieria Domnului, 
aceasta nu este o chestiune care să 
stârnească multe comentarii,

deoarece ar face necesar să fie 
aduse la lumină aceste chestiuni.
Eu nu doresc aşa ceva, pentru că 
nu este cel mai bine.

Unele cazuri au fost ţinute în 
faţa mea ani de zile. Iar eu am 
acoperit nevoile lor din zecime, 
aşa cum Domnul m-a instruit să 
fac. Iar dacă cineva va veni să-mi 
spună: ’Soră White, vei îndrepta 
zecimea mea acolo unde ştii că 
este cel mai mult necesară’, eu voi 
spune: ’Da, o voi face’, şi aşa am 
şi făcut. Eu le laud pe aceste surori 
care şi-au trimis zecimea acolo 
unde ea este cel mai necesară, ca 
să ajute o lucrare care era lăsată ne
făcută, iar dacă acestei chestiuni i 
se va face publicitate, ea va duce 
la cunoaşterea unor lucruri care 
este mai bine să fie lăsate aşa cum 
sunt. Eu nu doresc să atrag atenţia 
asupra acestei lucrări pe care Dom
nul m-a desemnat să o îndeplinesc, 
ca şi pe alţii.

Iţi prezint această chestiune aşa 
încât să nu faci vreo greşeală, 
împrejurările modifică înţelegerea 
cazurilor. Eu nu aş sfătui pe ni
meni să aibă obiceiul de a strânge 
bani care reprezintă zecimea. Dar, 
de mai mulţi ani, am întâlnit când 
şi când persoane care-şi pierduseră 
încrederea în folosirea zecimii şi 
care au pus zecimea lor în mâinile 
mele şi au spus că dacă eu nu o 
primesc, ea va fi dată de ei famili
ilor celor mai nevoiaşi predicatori 
pe care-i vor găsi. Eu am luat 
banii, le-am dat o chitanţă şi le-am 
spus în ce fel aveau să fie folosiţi" 
(Arthur White, Ellen G. White: The 
Early Elmshaven Years, pag.394- 
395).

Reorganizarea structurii 
bisericii adventiste în anul 1901, 
cu unele modificări în 1903, a 
deschis noi frontiere, dând lucrării 
misionare dimensiuni mondiale.
Cu toate acestea, câmpul din Sud 
rămânea mai departe „câmpul cel 
mai nevoiaş şi cel mai descurajator 
din lume" (Ibid.). Pe lângă 
aceasta, înainte de 1910, biserica 
nu asigura o susţinere sistematică 
„pentru lucrătorii bolnavi sau 
bătrâni, nici pentru văduvele şi 
copiii lucrătorilor decedaţi".

într-un asemenea context, 
Ellen White arată că „pentru mai

6 Curierul Adventist • Decembrie 1995



mulţi ani", Domnul a pus pe 
umerii ei „datoria specială" de a 
cerceta nevoile „predicatorilor albi 
şi de culoare, care fuseseră neglijaţi 
şi care nu primiseră destul ca să-şi 
poată susţine familiile". „Predica
torii în vârstă, atât albi, cât şi ne
gri" , meritau o atenţie deosebită.
Şi ea face din nou apel la autori
tatea ei profetică, declarând că 
Domnul „a instruit-o“ să îm
plinească „nevoile lor din 
zecime". Deşi este o strânsă 
legătură între conţinutul acestei 
scrisori către fr. Watson şi de
claraţia orală, anterioară, către 
W.C. White, aceasta merge mult 
mai departe decât cea anterioară.
Ea arată nu numai că (1) ea a 
folosit din propria ei zecime pen
tru cazurile aflate în cea mai mare 
nevoie, dar şi că (2) acceptase 
zecimea din partea altora, ca să fie 
distribuită potrivit înţelepciunii 
sale şi, de asemenea că, (3) în 
unele cazuri, membrii, în loc să 
plătească zecimea la conferinţele 
lor, o trimiseseră predicatorilor 
care evanghelizau câmpul nevoiaş 
din Sud. Ea nu vedea nici un mo
tiv să-i mustre, deoarece „câmpul 
din Sud fusese şi era încă jefuit 
de mijloacele care ar fi trebuit să 
ajungă la lucrătorii din acel câmp".

Folosirea unor expresii, pre
cum: „mi-a fost arătat timp de mai 
mulţi ani", „mi-a fost îndreptată 
atenţia spre", „am fost instruită să 
fac acest lucru", „unele cazuri au 
fost ţinute în faţa mea timp de mai 
mulţi ani" şi „după cum m-a in
struit Dumnezeu să fac", confirmă 
autoritatea profetică unică a Ellenei 
White, la fel ca şi declaraţia ei 
orală către W.C. White cu privire 
la acelaşi subiect. Dar expresia 
„această lucrare pe care Domnul 
m-a desemnat să o îndeplinesc, ca 
şi pe alţii" nu este tot atât de clară. 
In mod natural se ridică întrebarea: 
Le-a descoperit Domnul şi acestor 
„alţii" datoria de a-i ajuta pe lu
crătorii săraci, în acelaşi fel în 
care El o făcuse Ellenei White?

Răspunzând la această între
bare, să ne amintim mai întâi că 
Ellen White a spus că „a lăudat pe 
acele surori" care au folosit zeci
mea lor în acest fel. Deşi nu avem 
nici un motiv să presupunem că

toată zecimea personală trimisă în 
Sud venea-la sfatul direct al Ellenei 
White, în mod evident, ea a pre
ferat să accepte să primească 
această zecime, să dea o chitanţă şi 
să o trimită acolo unde considera 
că era mai urgent necesară decât să 
îngăduie unor persoane individuale 
să o folosească potrivit cu judecata 
personală. Deşi Ellen White a spus 
că personal a primit zecimea de la 
membrii care doreau „să ajute la 
împlinirea unei lucrări care fusese 
lăsată nefăcută", ea a avertizat de 
asemenea împotriva practicii „de a 
strânge bani din zecime". Având 
în vedere că ea primea şi folosea 
zecimea numai în cazuri speciale 
şi întotdeauna în armonie cu in
strucţiunile primite direct de la 
Dumnezeu, faptul nu putea fi con
siderat o reţinere a zecimii de la 
vistieria Domnului. Dar ea a re
cunoscut de asemenea că, deşi 
făcea o „lucrare specială", cu sigu
ranţă că unii membri ar fi înţeles-o 
greşit. Aşa că ea a adăugat, în 
acelaşi timp, că aceasta „nu era o 
chestiune care să fie comentată" şi 
că „nimeni n-ar trebui să-i facă 
publicitate, [ altfel ea ar duce] la 
cunoaşterea unor lucruri care este 
mai bine să fie lăsate aşa cum 
sunt".

Apoi, în sfârşit, unul dintre cele 
mai dragi visuri ale Ellenei White 
a devenit realitate prin punerea la 
punct a planului de pensii, care a 
început să funcţioneze din 1911. 
Ca rezultat, pe 7 martie al acelui 
an, ea a scris lui E. R. Palmer, se
cretarul Comitetului pentru fondul 
de pensionare:

„în trecut am vorbit de multe 
ori despre datoria noastră de a-i 
susţine pe cei mai nevoiaşi dintre 
lucrătorii Domnului care, din cauza 
vârstei sau ca urmare a slăbiciunilor 
produse de greutăţi şi de munca 
aspră în lucrarea Domnului, nu 
mai pot purta poverile pe care 
le-au purtat. ...Fraţii mei, este bine 
ca să fie stabilite planuri sănătoase 
pentru sprijinirea lucrătorilor în 
vârstă sau a celor mai tineri care 
suferă din cauza lucrului peste 
măsură. Este bine să fie creat un 
fond care să le dea siguranţă aces
tor ostaşi credincioşi, care doresc 
încă să se pună cu totul la dis

poziţia lucrării, dând lumii ultimul 
avertisment" (Ellen White, Manu
script Releases, voi. 3, pag. 272).

înţelegem că, din momentul în 
care situaţiile financiare necores
punzătoare au fost înlăturate, Ellen 
White a încetat această practică 
specială de folosire a zecimii.

Plătirea soţiilor de pastori
Al patrulea caz în care Ellen 

White vorbeşte despre folosirea 
specială a zecimii se găseşte într-o 
scrisoare către G. A. Irwin, I. H. 
Jones, U. Smith şi A. T. Jones, la 
data de 21 aprilie 1898, în care ea 
pune în discuţie situaţia unor soţii 
de pastori care lucrau zi de zi fără 
să fie plătite (Ibid., voi. 12, pag.
160.161). Aceasta nu era o 
problemă nouă. In ziua de 22 mar
tie 1898, în timp ce vorbea despre 
situaţia femeilor ca lucrătoare pen
tru cauza lui Dumnezeu, ea a expli
cat că primise „lumină asupra acestui 
subiect" încă înainte de a merge în 
Australia, în 1891: „Mi-au fost pre
zentate câteva chestiuni privitoare 
la lucrătorii care se străduiesc să 
facă tot ce le stă în putere pentru a 
câştiga suflete la Isus Hristos.... 
Predicatorii sunt plătiţi pentru lu
crarea lor şi este bine aşa. Iar dacă 
Domnul îi dă soţiei aceeaşi povară 
a lucrării pe care i-o dă şi soţului şi 
dacă ea îşi consacră timpul şi 
puterea, vizitând familie după fa
milie şi deschizându-le Scripturile, 
cu toate că mâinile binecuvântării 
nu au fost puse asupra ei, ea înde
plineşte lucrarea unui slujitor al 
Evangheliei. Este normal ca efor
turile ei să fie privite ca o nimica, 
iar salariul soţului ei să nu fie mai 
mare decât al unui slujitor al lui 
Dumnezeu, a cărui soţie nu se con
sacră lucrării, ci rămâne acasă, în
grijind de familia sa?

Am fost instruită că aceste 
chestiuni trebuie să fie luate în con
sideraţie. S-a iacut o nedreptate fe
meilor care lucrează cu tot atâta 
devotament ca şi soţii lor şi care 
sunt recunoscute de Dumnezeu ca 
fiind tot atât de necesare slujirii 
Evangheliei ca şi soţii lor. Faptul 
că lucrătorii sunt plătiţi, iar soţiile 
lor nu, nu corespunde cu planul 
Domnului. In acest fel li se face o 
nedreptate. Aceasta este o gre
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şeală. Domnul nu aprobă acest 
plan. Acest aranjament, dacă este 
continuat în conferinţele noastre, 
este aproape sigur că le va des
curaja pe surorile noastre de a se 
mai instrui pentru lucrarea în care 
ar trebui să se angajeze" (Ibid., 
voi. 5, pag. 323).

O lună mai târziu (21 aprilie 
1898), în aceeaşi ordine de idei, ea 
a mers un pas mai departe, 
menţionând câteva nume:

"Există soţii de pastori, surorile 
Starr, Haskell, Wilson şi Robin- 
son, care au fost lucrătoare devo
tate, zeloase şi care au câştigat 
suflete, ţinând lecturi biblice şi 
rugându-se în familii, lucrând prin 
eforturi personale, încununate cu 
tot atâta succes ca şi soţii lor. 
Aceste femei îşi consacră întregul 
lor timp şi li se spune că nu vor 
primi nimic pentru lucrarea făcută, 
deoarece soţii lor primesc salariu. 
Eu le spun să meargă înainte, şi 
toate deciziile de felul acesta vor fi 
revizuite. Cuvântul spune: ’Vred- 
nic este lucrătorul de plata lui’ 
(Luca 10,7). Ori de câte ori se va 
lua o asemenea decizie, în numele 
Domnului eu voi protesta. Eu voi 
considera că este datoria mea să 
creez un fond din banii mei de 
zecime şi să le plătesc pe aceste fe
mei care îndeplinesc o lucrare tot 
atât de importantă ca şi a soţilor 
lor, şi această zecime va fi rezer
vată lucrării care este de aceeaşi 
natură ca a predicatorilor, şi 
anume pescuitul de suflete41 (Ibid., 
voi. 12, pag. 160,161).

La analizarea acestor de
claraţii, nu uitaţi că Ellen White 
scrie în mod direct despre soţiile 
de predicatori care purtau „povara 
lucrării", devotându-şi tot timpul şi 
puterea „prezentând lecturi biblice 
şi rugându-se în familii", „edu
când" pe noii credincioşi. Cu toate 
că acele femei făceau şi cheltuieli 
personale pentru a se putea consa
cra cu totul slujirii, ele rămâneau 
neplătite. Ellen White a privit aceasta 
ca fiind o „greşeală", o „nedrep
tate" , ceva ce „Domnul nu apro
bă" . Pentru că „vrednic este lucră
torul de plata lui", iar „cei ce pro
povăduiesc Evanghelia trebuie să 
trăiască din Evanghelie" (1 Cor.
9,14), ea a considerat că este dato

ria sa „să creeze un fond" din 
zecimea personală pentru „a le 
plăti pe aceste femei". în altă 
parte, Ellen White a scris: „Dum
nezeu este un Dumnezeu al 
dreptăţii şi, dacă pastorii primesc 
un salariu pentru lucrul lor, soţiile 
lor, care se consacră lucrării tot 
atât de dezinteresat, ar trebui să 
primească o plată în plus faţă de 
ceea ce primesc soţii lor, chiar 
dacă ele nu ar cere acest lucru" 
(Ellen White, Gospel Workers, 
pag.453).

Probabil, într-o încercare de a 
corecta această situaţie, Comitetul 
Conferinţei Generale a stabilit în 
1900 un „Comitet pentru munca 
femeilor". Sora S.N.Haskell era în
tre membri.

întrebarea care rămâne acum 
este dacă aceste declaraţii ale sorei 
White privind o plată pentru soţiile 
de pastori se referă numai la 
cazurile particulare menţionate 
mai sus sau dacă ele constituie un 
model pentru rezolvarea unor 
cazuri de injusteţe din zilele noas
tre. (înţelegem că Ellen White nu 
ia aici poziţie nici în favoarea nici 
împotriva hirotonirii femeilor. Ea 
era preocupată de nedreptatea fi
nanciară făcută soţiilor de pastori, 
care lucrau zi de zi Iară să fie 
plătite.) Cineva ar putea să con
sidere că aceasta este o aprobare a 
folosirii speciale a zecimii pentru 
rezolvarea unor situaţii de nedrep
tate financiară evidentă pentru cei 
care lucrează „în domeniul slujirii 
Evangheliei". Rămâne însă dificil 
de definit ce este o situaţie de ne
dreptate evidentă.

Concluzie
Prin analiza celor patru de

claraţii principale scrise de Ellen 
White cu privire la folosirea spe
cială a zecimii, constatăm că fie
care dintre ele tratează o situaţie 
financiară specifică. Prima dintre 
declaraţii îngăduie folosirea 
zecimii pentru a evita pierderea 
„celui mai modest loc de închi
nare" într-un context misionar, dar 
nu aprobă folosirea zecimii pentru 
construcţia, renovarea, îm
bunătăţirea sau întreţinerea unei 
comunităţi într-o zonă în care 
prezenţa adventistă este bine sta

bilită. In acelaşi context, Ellen 
White îşi exprimă dezacordul 
puternic faţă de o asemenea prac
tică. Celelalte trei declaraţii 
tratează poverile financiare, singu
lare, ale unor lucrători în suferinţă 
care erau neglijaţi de organizaţie, 
şi ale unor soţii de pastori, care slu
jeau ca lucrători biblice fără să fie 
plătite. In primele trei declaraţii, 
fie locul de închinare, fie lucrătorii 
sunt aşezaţi într-un context 
misionar foarte limpede, în timp ce 
în a patra nu există o referire ex
presă la asemenea condiţii.

Toate cele patru situaţii de 
folosire specială a zecimii arată un 
paralelism perfect între existenţa 
unei probleme financiare şi o 
soluţie financiară pentru ea.
Nicăieri Ellen White nu sugerează 
că presiunea financiară trebuie să 
forţeze o schimbare în regulamen
tele denominaţionale.

Cu toate că aceste declaraţii 
oferă câteva principii pentru o dis
tribuire corectă a zecimii, ele nu 
trebuie să fie accentuate dincolo de 
intenţia lor iniţială. Chiar atunci 
când a aprobat ca şi alte persoane 
să-şi trimită zecimea în câmpuri 
care erau într-o nevoie extremă, în 
unele situaţii speciale, Ellen White 
nu a recomandat niciodată ca 
aceasta să fie practica curentă. Din 
contră, în 1907, ea scria:

„Nimeni să nu-şi ia libertatea 
să reţină zecimea, să o folosească 
după propria judecată. Ea nu tre
buie să fie folosită pentru sine, în 
cazuri de urgenţă, şi nici îndreptată 
acolo unde cineva consideră că ar 
fi bine, chiar dacă s-ar părea că 
este vorba de lucrarea Domnului. 
...Fie ca lucrarea să nu mai fie stân
jenită, pentru că zecimea a fost 
deturnată pe alte canale decât sin
gurul pe care Domnul a spus că ea 
trebuie să meargă. Trebuie să se 
asigure mijloace şi pentru celelalte 
ramuri de lucrare. Ele trebuie să 
fie sprijinite, dar nu din zecime. 
Dumnezeu nu S-a schimbat; şi mai 
departe, zecimea trebuie să fie 
folosită pentru sprijinirea lucrării 
Evangheliei" (Ellen White, Testi- 
moniesfor the Church, voi. 9, pag. 
247-250).

Articol preluat din Elder’s Dig est,
nr. 5/1995
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20 ianuarie - Ziua libertăţii religioase

Sâ fie pace pe pământ
Dumnezeu ne-a chemat să trăim în pace. 1 Cor. 7,15

Multă intoleranţă într-un 
popor tolerant

Cu toate că poporul român este 
un popor tolerant, în ţara noastră 
sunt multe manifestări de intole
ranţă religioasă.

Poporul român, care este vestit 
pentru ospitalitatea sa şi pentru 
dorinţa de a trăi în pace şi bună 
înţelegere, s-a dovedit astfel a fi cu 
adevărat un popor creştin, care a 
învăţat să asculte îndemnul Mân
tuitorului de a trăi în pace cu toţi 
oamenii. Bunele relaţii pe care 
dvs., fiecare dintre membrii 
bisericii, le aveţi cu majoritatea 
covârşitoare a cetăţenilor ţării 
noastre, indiferent ce religie sau 
naţionalitate ar avea, dovedesc fap
tul că toleranţa religioasă caracte
rizează cu adevărat pe poporul ai 
cărui fii suntem.

Totuşi avem şi altfel de situaţii:
• într-o localitate din Transil

vania, bisericii penticostale nu i se 
aprobă construirea lăcaşului de 
închinare în ciuda faptului că 80% 
dintre locuitori sunt credincioşi 
penticostali;

• în timp ce îşi vizita o grupă 
de credincioşi, pastorul Ion Lascu 
este brutalizat şi i se deteriorează 
maşina de către un grup de cetăţeni 
aflaţi sub influenţa alcoolului şi 
sub conducerea celor doi preoţi or
todocşi din localitate. în procesul 
care a fost deschis, pastorului nos
tru nu i s-a făcut dreptate;

• pastorul penticostal din satul 
Doina (Neamţ) şi cu grupul care-1 
însoţea sunt asaltaţi în autobuz pen
tru că-şi vizitau biserica;

• cu toate că învăţământul re
ligios în şcoli este obligatoriu şi 
copiii au dreptul să participe la 
cursurile confesiunii religioase de 
care aparţin, multe inspectorate 
şcolare nu acreditează profesorii 
protestanţi să predea religia în 
şcoli, iar în alte şcoli nu li se 
acordă săli în care să ţină cursurile;

Articol pentru predica din Sabat 
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• în judeţul Buzău, pastorul 
Comei Dobre, având acreditarea 
inspectorului judeţean să predea, 
este lovit de preot şi i se rupe Biblia 
în timp ce se afla în faţa clasei;

• prefectul de Vâlcea transmite 
tuturor primarilor din judeţ ordinul 
de a nu permite nici o întrunire re
ligioasă a altor culte în săli publice 
tară aprobarea prealabilă a mitro
politului ortodox;

• presa nu numai că publică 
foarte multe articole tendenţioase 
în legătură cu bisericile minoritare, 
dar nu le acordă dreptul la replică.

Sunt numai câteva cazuri de 
manifestări ieşite din comun de in
toleranţă religioasă, fapt care 
dovedeşte că forţe vrăjmaşe parcă 
sunt la lucru pentru a deranja buna 
convieţuire a acestui popor şi, mai 
presus de toate, pentru a împiedica 
realizarea voiei lui Dumnezeu pe 
pământ, care este pacea şi buna în
voire, respectarea demnităţii, asigu
rarea dreptului de a alege, 
împlinirea mandatului bisericii de 
a evangheliza ş.a.m.d.

Este adevărat că Mântuitorul 
spunea: „Ferice va fi de voi când, 
din pricina Mea, oamenii vă vor 
ocări, vă vor prigoni şi vor spune 
tot felul de lucruri rele şi neadevărate 
împotriva voastră“ (Mat. 5,11); 
dar El ,,ne-a chemat să trăim în 
pace“ (1 Cor. 7,15), „unii cu alţii“ 
(Marcu 9,50) şi „cu toţi oamenii". 
De aceea suntem astfel îndemnaţi: 
„Caută pacea, aleargă după ea“
(Ps. 34,14), „siliţi-vă să fiţi găsiţi 
înaintea Lui... în pace“ (2 Petru
3,14) şi „să trăieşti în pace şi pacea 
să fie în casa ta“ (1 Sam. 25,6) şi 
în ţara ta.

încercări de soluţionare a 
conflictelor interreligioase

Se fac diferite încercări să se 
frâneze manifestarea religiei şi a 
credinţei susţinându-se că 
evanghelizarea atentează la ceea 
ce este al altuia, la credincioşii

care aparţin altor biserici. Pretutin
deni în lume bisericile istorice şi 
cele majoritare sunt împotriva 
manifestării credinţei grupurilor re
ligioase minoritare şi au acţiuni de 
stânjenire a vieţii lor religioase, de 
limitare sau de împiedicare totală a 
manifestării credinţei acestora.

Pe de altă parte, unele grupuri 
religioase minoritare, în dorinţa de 
dezvoltare, ori ca reacţie la restricţiile 
determinate de grupările majori
tare, se angajează într-o lucrare de 
propagandă ostentativă, deran
jantă, care depăşeşte limitele bunu
lui simţ, fapt care accentuează 
atitudinea de ostilitate faţă de orice 
acţiune de popularizare a credinţei 
grupurilor minoritare.

Ce este de făcut? Să prigonim 
pe cei ce nu gândesc ca noi şi care 
nu au aceeaşi credinţă ca a noas
tră? Să încetăm să ne mai împlinim 
mandatul ceresc pentru că nu ni se 
permite sau de dragul păcii?

Sfânta Scriptură declară că 
Domnul Isus a dat mandat bisericii 
să meargă în toată lumea şi să pro
povăduiască Evanghelia (Mat. 28,20) 
şi că a luat măsuri ca urmaşii Săi 
să primească „o putere“ , când va 
veni Duhul Sfânt, pentru a-L putea 
mărturisi în Ierusalim şi în toată 
lumea, până la marginile pământu
lui (Fapte 1,8). Aceasta vrea să 
spună că evanghelizarea este iniţiată 
de Duhul Sfânt, că se realizează în 
primul rând pentru biserică, atât 
pentru cei ce au fost evanghelizaţi 
acum 2000 de ani cât şi pentru cei 
ce au fost evanghelizaţi recent, şi 
apoi pentru cei ce nu fac parte încă 
din poporul lui Dumnezeu.

Grupurile majoritare, fie ele şi 
biserici, trebuie să fie de acord cu 
dreptul altora nu doar la „fărâmi- 
turile care cad de la masa“ lor, ci 
trebuie să respecte dreptul lor la 
manifestarea deplină a valorilor 
lor, a libertăţii de a face ce cred că 
este mai bine, în armonie cu învă
ţătura Bibliei care ne descoperă că 
Dumnezeu a creat pe om cu dreptul 
de a alege, asumându-Şi riscul ca
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acesta să I se împotrivească. Dacă 
Dumnezeu respectă dreptul omului, 
de a alege, chiar şi atunci când 
acest drept nu este bine folosit, 
atunci cum poate un om, o or
ganizaţie sau o biserică să-şi im
pună voinţa pentru a se călca în 
picioare drepturile altora?

Văzând tensiunile intercon- 
fesionale, bisericile au recurs la 
unificare şi realizarea de alianţe, 
pe de o parte pentru a-şi uni forţele 
în lupta de apărare a drepturilor pe 
care le au, pe de altă parte pentru a 
estompa manifestările de intoleranţă 
şi conflictele interreligioase. Aceste 
încercări de asociere şi unire au 
părţile lor pozitive şi reuşesc într-o 
bună măsură să contribuie la deten- 
sionarea climatului religios şi la in
stalarea unui spirit calm în relaţiile 
dintre biserici. Trebuie însă să re
cunoaştem că sunt şi unele riscuri 
în această orientare „ecumenică", 
şi anume tendinţa de masificare, 
de pierdere a identităţii, a specifi
cităţii. Există însă şi pericolul 
foarte serios, caracteristic oricărui 
grup majoritar, de a deveni intran
sigent, intolerant cu cei ce nu au in
trat sub umbrela aceleiaşi alianţe.

Având în vedere cele de mai 
sus, deşi noi nu contestăm avanta
jele alianţelor religioase, încurajăm 
la păstrarea identităţii grupurilor 
religioase, identitate ce conţine va
lori specifice necesare societăţii.
Noi încurajăm fiecare grup care 
compune o societate să-şi ofere 
aportul la binele acelei societăţi.

Deosebirea între 
evanghelizare şi prozelitism

A evangheliza înseamnă a pro
clama Vestea cea bună, a transmite 
o solie plină de viaţă, nu o solie fosilă 
care nu are putere de viaţă, care nu 
produce nid o schimbare. „Evanghelia 
lui Hristos... este puterea lui Dum
nezeu pentru mântuirea fiecăruia 
care crede" (Rom. 1,18).

Intr-adevăr, cei ce se tem de 
Domnul „vorbesc adesea unul cu 
altul“ (Mal. 3,16), se întâlnesc şi 
fac schimb de idei - dau, dar şi 
primesc. Mărturisirea creştină care 
se realizează prin puterea primită 
prin Duhul Sfânt uneşte pe creştini, 
dar nu-i uniformizează. Evanghe
lizarea nu se face pentru a-i face 
pe toţi adventişti sau baptişti sau

ortodocşi sau catolici şi nici pentru 
a-i introduce într-o mare organizaţie 
ecumenică. Evanghelizarea se face 
pentru a determina penetrarea prin
cipiilor cerului în inimile oamenilor, 
indiferent în ce societate sau biserică 
s-ar găsi ei. Oamenii trebuie învăţaţi 
„să păzească tot“ ce a poruncit 
Mântuitorul (Mat. 28,20), indiferent 
unde s-ar afla ei. Este interesant de 
notat aici că Domnul Isus, cât a 
fost pe pământ, nu a organizat o 
nouă biserică şi ucenicii nu au che
mat pe creştini să iasă din biserica 
iudaică, ci creştinii au fost daţi 
afară din biserica iudaică, aşa cum 
mai târziu urma să fie daţi afară 
din bisericile creştine pionierii 
mişcării advente, pentru că fuse
seră pătrunşi de solia transforma
toare a harului lui Dumnezeu.

Evanghelizarea nu-şi propune 
să determine apartenenţa la o anu
mită biserică, ci să determine ac
ceptarea unor principii şi a unui 
mod de viaţă.

A împărtăşi, în Noul Testa
ment înseamnă:(a) o punere în co
mun a ceea ce au doi sau mai mulţi 
oameni (Fapte 2/14; Rom. 15,26; 
Evr. 13,16); (b) comunicare de idei 
şi valori în beneficiul celor cărora 
li se comunică (Rom. 1,11); (c) o 
exprimare a diversităţii (1 Cor. 12,4) 
şi (d) un semn al comuniunii (Luca 
22,17).

împărtăşirea Evangheliei tre
buie (a) să elimine atitudinea ex
clusivistă şi să determine pe fiecare 
credincios şi fiecare biserică să 
ofere spre folosul altora darurile şi 
valorile pe care le deţin şi în loc să 
judece şi să persecute, să se bucure 
de darurile şi valorile pe care alţii 
le deţin astfel încât (b) fiecare să-şi 
comunice,să-şi facă cunoscute 
„darurile duhovniceşti" pentru în
tărirea (Rom. 1,11) în credinţă a 
celorlalte, recunoscând principiul 
biblic că (c)„în lucrurile în care 
am ajuns de aceeaşi părere" trebuie 
să „umblăm la fel", urmând să ac
ceptăm deosebirile dintre noi „până 
când Dumnezeu ne va lumina să 
ajungem de aceeaşi părere (Fii. 3,16. 
17), realizând astfel o exprimare a 
diversităţii care constă în capaci
tatea de a ne accepta reciproc.

In această înţelegere, fiecare în
tâlnire a noastră cu altcineva va fi 
o ocazie de a împărtăşi, de a dia

loga, de a descoperi bogăţiile ca şi 
limitele pe care le avem. Mai mult 
chiar, evanghelizarea manifestată 
prin împărtăşire înseamnă a trăi 
credinţa, astfel încât martorul să se 
poată revela, să se poată descoperi 
în modul cel mai autentic, aşa cum 
o făceau apostolii când ziceau „şi 
noi credem, şi de aceea vorbim"
(2 Cor. 4,13). Dacă ai fost umplut 
de harul lui Dumnezeu, pe de o 
parte nu poţi să taci şi vei vorbi, 
vei împărtăşi speranţa ta şi altora, 
iar pe de altă parte vei da şi altuia 
ocazia să-şi împărtăşească ideile.

Prozelitism. Poetul latin 
Horaţiu considera prozelitismul ca 
o caracteristică a iudaismului, iar 
evanghelistul Matei ne declară că 
fariseii şi cărturarii înconjurau 
marea şi pământul ca să facă un 
prozelit (Mat. 23, 15). Noul Testa
ment foloseşte frecvent termenul 
de prozelit (Fapte 2,10; 6,5; 8,27; 
etc.) astfel încât înţelegem că proze
litismul este acceptat de Sfânta Scrip
tură. Aceasta înseamnă că trebuie 
făcute eforturi pentru a-i determina 
pe ceilalţi să-ţi cunoască şi să-ţi 
simpatizeze credinţa până acolo încât 
să poată alege să o îmbrăţişeze.

în zilele noastre noţiunea, de 
prozelitism a evoluat şi a căpătat o 
conotaţie peiorativă. Ea conţine 
ideea de constrângere, de manipu
lare, dorinţa de a folosi mijloace 
necinstite (avantaje în natură, com
promisuri, ameninţări etc.) pentru 
atingerea scopului.

Prozelitismul biblic trebuie să 
fie o preocupare pennanentă a 
adevăraţilor urmaşi ai lui Hristos, 
pe când prozelitismul în sensul 
peiorativ n-ar trebui niciodată prac
ticat de către drept-credincioşii lui 
Dumnezeu.

în ţara noastră, în ultimii ani, 
cei care fac evanghelizare sunt în 
mod necinstit acuzaţi de prozeli
tism pentru a fi denigraţi, pentru a 
instiga populaţia împotriva sin
cerei mărturisiri a Evangheliei şi 
pentru a evita contactul cu puterea 
transformatoare a evanghelizării.în 
acelaşi timp, prozelitismul vrednic 
de condamnare este oficializat. Copiii 
ai căror părinţi sunt atei sunt obligaţi 
să facă religia în şcoală, în timp ce 
alţi copii sunt obligaţi să participe 
la orele de religie de altă credinţă 
decât a părinţilor lor, pentru că pro
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fesorii bisericilor nu sunt acreditaţi, 
pentru că aceştia sunt scoşi afară 
din şcoli de către preoţi, sau pentru 
că pentru elevii care aparţin unor 
anumite biserici nu se găsesc săli 
libere pentru aceste cursuri, şi exem
plele ar putea continua. Considerăm 
deci că cei care acuză de prozeli
tism promovează prozelitismul, 
fac prozelitism folosind mijloace 
necinstite pentru a determina pe 
oameni să accepte credinţa lor, şi 
că statul este determinat să accepte 
astfel de situaţii care sunt în con
flict flagrant cu Constituţia ţării, 
cu legislaţia internaţională privi
toare la drepturile omului, dar mai 
ales cu Sfintele Scripturi care pro
movează libertatea de conştiinţă.

Ce avem de făcut
„Vestiţi un post, chemaţi o adu

nare de sărbătoare, strângeţi pe 
bătrâni, pe toţi locuitorii ţării, în 
Casa Domnului Dumnezeului vos
tru, şi strigaţi către Domnul" (Ioel
1,14). „Aduceţi pe bătrâni, strângeţi 
copiii, chiar şi pruncii! Să iasă mirele 
din cămara lui şi mireasa din odaia 
ei! Preoţii, slujitorii Domnului, să 
plângă între tindă şi altar şi să zică: 

j  ’ Doamne, îndură-Te de poporul Tău!
| Nu da de ocară moştenirea Ta, n-o 

face de batjocura popoarelor!’*4
O adunare de sărbătoare... O 

zi specială, „Ziua libertăţii religi
oase" , a fost consacrată în biserica 
adventistă de ziua a şaptea pentru 

t promovarea principiilor libertăţii 
religioase şi de conştiinţă. Văzând 
tensiunile şi restricţiile care sunt 
promovate în ţară; ştiind că ne 
apropiem de vremea sfârşitului, 
când intoleranţa va ajunge la o culme 
nemaiîntâlnită şi de neimaginat, 
este necesar să ne luăm timp să 
gândim, să ne rugăm şi să lucrăm 
pentru apărarea libertăţii religi
oase. E necesar să punem de o parte 
o zi pentru acest obiectiv. E nece
sar să acordăm chiar mai mult timp 
acestei preocupări. Să folosim ziua 
aceasta, să folosim anul acesta pen
tru a contribui la extinderea toleranţei 
religioase în ţara noastră.

„Strângeţi pe toţi locuitorii4*. 
Pacea şi armonia naţională consti
tuie un deziderat care merită să 
penetreze toate grupurile ţării, 
toate inimile. Respectul demnităţii 
umane şi deci dreptul fiecăruia de

a-şi alege şi manifesta credinţa tre
buie să caracterizeze pe orice 
creştin şi pe orice cetăţean.

Voi trebuie să fiţi ambasadori 
ai păcii şi ai toleranţei şi să promovaţi 
aceste deziderate între toţi oamenii, 
dar mai ales printre conducătorii 
religioşi şi conducătorii instituţiilor 
publice, deoarece ei au autoritatea 
de a determina climatul toleranţei. 
,,Puneţi-vă ţinte înalte", abordaţi 
pe cei mari, pentru a-i converti la 
„religia" toleranţei şi bunei înţe
legeri. Când veţi reuşi aceasta, veţi 
putea fi siguri că vi se vor putea 
respecta convingerile religioase.

„Vestiţi un post“ . în anul 
1846, baptiştii de ziua a şaptea au 
vestit un post şi o zi de rugăciune, 
mijlocind la Dumnezeu ca El să 
atragă atenţia altor biserici la im
portanţa respectării Sabatului zilei 
a şaptea. Postul şi rugăciunea au 
primit răspuns. Mişcarea adventă a 
devenit interesată, şi-a însuşit doc
trina Sabatului şi a proclamat-o cu 
putere. Postul şi rugăciunea au 
putere, ele fac minuni. Să postim 
şi să ne rugăm astăzi, să postim şi 
să ne rugăm anul acesta, ca bunul 
Dumnezeu să intervină şi „să facă 
dreptate copiilor Săi", să „ţină 
vânturile", să mai fie pace pe 
pământ, ca cei sinceri să mai aibă 
timp să primească pecetea viului 
Dumnezeu pe fruntea lor.

Dacă poporul Domnului se va 
ruga, se va rezolva problema re
ligiei în şcoli, problema serviciului 
militar, problema evanghelizării şi 
orice altă problemă de intoleranţă 
religioasă. Să ne rugăm Domnului 
pentru aceasta.

Revista Conştiinţă şi Libertate
Având în vedere reorganizarea 

departamentului Libertăţii religioase, 
în anul 1996 revista „Conştiinţă şi 
libertate" va avea apariţii ritmice de 
patru ori pe an şi va conţine in
formaţii cu privire la toleranţa re
ligioasă din ţară şi din lume, cum 
şi studii care să promoveze prin
cipiile libertăţii religioase, studii la 
care vor participa personalităţi 
marcante. Revista va fi distribuită 
gratuit unor reprezentanţi ai puterii 
de stat, ai partidelor politice, în 
facultăţile cu profil socio-uman, 
reprezentanţilor bisericilor şi altor 
personalităţi, cu scopul de a in

fluenţa pozitiv susţinerea libertăţii 
religioase şi de conştiinţă.

Toţi cei care doresc să susţină 
acest proiect pot subscrie pentru 
unul sau mai multe abonamente la 
revista „Conştiinţă şi libertate" pe 
care le pot trimite personal unor 
personalităţi, pot da adresele la 
care doresc să fie trimise direct de 
către Asociaţie sau pot susţine un 
număr de abonamente pe care Aso
ciaţia să le distribuie acolo unde va 
găsi de cuviinţă, potrivit criteriilor 
exprimate mai sus.

Comunicaţii
în ţară sunt multe cazuri de in

toleranţă religioasă şi credincioşii 
se plâng adeseori că nu se face 
nimic pentru rezolvarea acestor 
cazuri. Este bine să se ştie că deşi 
auzim adesea exprimări de ne
mulţumire, informaţii concrete 
primim foarte rar. Din cauza 
aceasta, atunci când mergem la 
autorităţi să ne plângem în legă
tură cu unele situaţii din teritoriu, 
nu suntem ascultaţi sau crezuţi, 
pentru că nu putem prezenta cazuri 
concrete şi nici documente. Dacă 
vrem să contribuim la biruinţa în 
lupta împotriva intoleranţei religi
oase, atunci unul dintre cele mai 
eficiente mijloace este comuni
carea. Comunicaţi-ne cazurile de 
intoleranţă, cu data, locul, descri
erea cazului, consemnând martori 
şi documente. Aceste informaţii 
vor deveni pentru noi mijloace de 
reuşită în lupta împotriva 
abuzurilor.

Cuvântul inspirat ne spune că 
acolo unde credincioşii adventişti 
îşi fac datoria, căutând să facă 
cunoscute principiile libertăţii re
ligioase, pe alocurea chiar în tim
pul marii strâmtorări se va mani
festa un spirit de toleranţă din 
partea concetăţenilor şi a con
ducătorilor.

Fie ca bunul Dumnezeu să ne 
binecuvânteze pe fiecare să ne 
aducem într-un fel sau altul con
tribuţia la formarea unui climat de 
pace şi de toleranţă religioasă în 
ţara noastră şi să ne dovedim astfel 
credincioşi lui Dumnezeu şi în 
această privinţă.

Viord Dima conduce departamentul
Libertăţii religioase în Uniunea
română
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Să dezvoltăm o abordare sistematică 

a prevenirii intoleranţei

Interviu cu John Graz, noul director pentru Libertatea religioasă
al Co7iferinţei Generale

Cum percepeţi situaţia a c 
tuală şi tendinţele previzibile 
în domeniul libertăţii religi
oase ?

In acest moment, următoarele 
aspecte ne preocupă în cel mai 
înalt grad:

1) Integrismul care se mani
festă în ţările islamice. Chiar şi 
în situaţiile normale era cât se 
poate de dificil să se lucreze în 
aceste ţări. Dar acum, ca urmare 
a revoluţiilor islamice, este prac
tic imposibil să pătrunzi în aceste 
ţări, care au urmat exemplul 
Iranului. Un număr foarte mare 
de persoane, 600-700.000, sunt 
inaccesibile.

2) Tradiţia puternică, de 
biserică naţională, în special în 
ţările ortodoxe. în ciuda afirmării 
libertăţilor modeme, în multe din
tre aceste ţări se manifestă o 
presiune foarte mare în direcţia 
limitării libertăţii religioase. S-au 
supus discuţiei proiecte de legi 
care să interzică evanghelizarea 
realizată de străini, să împiedice 
recunoaşterea legală a bisericilor 
care nu au mai mult de 30.000 de 
aderenţi, şi multe altele. Totuşi 
aceste legi nu sunt niciodată aşa 
de radicale ca în ţările islamice. 
Asemenea legi exprimă efortul 
bisericilor dominante de a se pro
teja. Argumentele sunt, de cele 
mai multe ori, de nuanţă naţiona
listă. Este nevoie să fim atenţi, 
pentru că ştim că în multe locuri

tot ce poate avea legătură cu 
Statele Unite este perceput ca o 
agresiune străină, care arată prea 
puţin respect faţă de cultura şi is
toria naţională.

La întrunirile ecumenice, 
aceasta a fost preocuparea princi
pală exprimată de bisericile orto
doxe, care pretind că sunt 
singurele reprezentante ale vieţii 
şi culturii ţărilor lor. Această ati
tudine este cunoscută şi uşor de 
înţeles, dar nu este acceptabilă în 
lumina principiilor drepturilor 
omului.

3) în ţările occidentale, secu
larizate, se poate vedea o reacţie 
puternică faţă de fundamentalism 
şi integrism, dar această reacţie 
conduce la restrângeri ale liber
tăţii religioase, în mod deosebit 
în şcoli. în multe ţări, unde nu 
avusesem nici un fel de pro
bleme, acum avem. Autorităţile 
şcolare nu mai tolerează nepar- 
ticiparea la cursuri din motive re
ligioase. Lucrul acesta se întâm
plă in locuri variate - Franţa, 
Corea de Sud, India şi ţări din 
Africa.

Care sunt resursele pe 
care biserica le poate activa 
pentru a întâmpina aceste si
tuaţii?

Noi nu suntem singurii care 
sunt confruntaţ" cu aceste di
ficultăţi. De fapt, dacă ne com
parăm cu situaţia bisericii

catolice, în unele ţări africane, 
sau a evanghelicilor în altele, 
biserica adventistă este cea mai 
puţin persecutată.

Dar iată câteva sugestii:
1) Noi trebuie să lucrăm cu 

grupuri care au aceleaşi interese 
şi care să nu fie prea îndepărtate 
de poziţia noastră. Nu putem 
reuşi prea mult stând izolaţi. Este 
nevoie să cultivăm prietenia, este 
nevoie să formăm organizaţii 
pentru libertate religioasă. în- 
tr-un cuvânt, trebuie să avem 
prieteni, la fel cum şi Isus, şi 
Pavel au avut.

2) Trebuie să dezvoltăm o 
abordare sistematică a prevenirii 
intoleranţei. Aceasta implică sen
sibilizarea oamenilor cu privire 
la conceptele de libertate religioasă. 
Avem nevoie de reţele foarte efi
ciente, care să ofere informaţii cu 
privire la ceea ce se întâmplă în 
lume, în acest domeniu.

3) Trebuie să dezvoltăm ca
pacitatea de a întreprinde 
acţiunile potrivite, la momentul 
potrivit şi în locul potrivit, cum 
ar fi Comisia pentru drepturile 
omului de la Geneva sau alte or
ganizaţii similare, unde noi sun
tem recunoscuţi.

4) Avem nevoie, de aseme
nea, de persoane care să ne poată 
reprezenta corespunzător, buni 
ambasadori ai bisericii în cer
curile religioase şi în instituţiile 
care influenţează opinia publică.
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O strategie cuprinzătoare de 
acţiune cuprinde următoarele trepte:
(a) Pregătire şi instruire, prin 
convenţii, seminarii, literatură.
(b) Prevenţie, prin cultivarea de 
relaţii eficiente şi influenţarea 
opiniei publice în direcţia libertăţii.
(c) Promovare, prin acţiuni publice 
şi luări de poziţie în mass media.
(d) Informare, prin reţele de in
formaţii de care am vorbit mai 
sus. (e) Intervenţie la organis
mele pertinente, până la cele mai 
înalte nivele, cum ar fi ONU.

Nu putem să ne bazăm numai 
pe intervenţie. Dacă nu avem 
relaţii cultivate din timp, aceste 
intervenţii sunt inutile sau chiar 
imposibile. La fel ca şi într-o 
fermă, cea mai mare parte a mun
cii este nevăzută. Dacă într-o zi 
vrem să avem un rezultat, trebuie 
să începem lucrul cu mult înainte 
şi să fim stăruitori, chiar dacă 
roadele nu apar imediat. Dr. Bert 
Beach a devenit membru într-un 
număr foarte mare de organizaţii, 
în care cei mai mulţi sunt 
prietenii săi. De aceea a putut să 

| realizeze atât de mult. Şi noi tre- 
| buie să ieşim în întâmpinarea 

oamenilor. Ei diferă de noi, dar 
nu trebuie să existe ostilitate şi 
neîncredere. Pavel ne îndemna să 
fim în pace cu toţi oamenii. Nu 
foloseşte la nimic să lăsăm pe cei 
din jur să ne privească ca pe o 
mişcare religioasă teroristă.

Libertatea religioasă a 
fiecărui individ din fiecare 
ţară este foarte importantă. 
Totuşi, în perspectivă pro
fetică, avem tendinţa să pri
vim asupra scenei america
ne, cu o aşteptare însoţită de 
nelinişte. Se observă schim
bări importante în domeniul 
libertăţii în America? Este 
biserica pregătită să-şi facă 
auzit glasul?

într-adevăr, noi ne-am con
centrat întotdeauna asupra legilor 
duminicale. Cineva care vine 
dintr-o altă ţară în America, con
stată libertate religioasă completă 
(chiar dacă nu totul este perfect), 
dar avem aşteptări sumbre. In 
multe alte ţări, libertatea religi
oasă este o problemă acum.

Totuşi, noi înţelegem că 
atunci când Statele Unite, care 
sunt un model pentru toţi, vor 
aboli libertatea religioasă, în
treaga lume va merge în aceeaşi 
direcţie. De aceea, atunci când lu
crăm pentru libertate religioasă 
în Statele Unite, lucrăm pentru 
libertate religioasă în lumea în
treagă.

Chiar în această perioadă, o 
mare mişcare religioasă pro
testantă, Christian Coalition, face 
eforturi, care se pare că au suc
ces, pentru a se alia cu catolicii, 
ca să impună guvernului opiniile 
sale. Recunoaştem cu uşurinţă că 
aceasta corespunde înţelegerii 
noastre profetice.

Care sunt ideile importante 
ale agendei dvs. pentru 
România, o ţară pe care o 
cunoaşteţi aşa de bine?

Un proiect pe care ţin foarte 
mult să-l realizez atât în 
România, cât şi în alte ţări, este 
organizarea unui festival al 
libertăţii religioase, probabil în 
1997. Asociatul meu, Wintley 
Phipps, este un cântăreţ renumit, 
fiind primit de trei dintre 
preşedinţii americani. împreună 
cu el, doresc să organizez un fes
tival foarte atrăgător, care să se 
bucure de publicitate şi de atenţia 
presei. Persoane care susţin 
poziţii variate în lumea religi
oasă, ca şi în cea politică, vor fi 
invitaţi să participe, să gândească 
şi să ia atitudine cu privire la 
libertatea religioasă. Un aseme
nea eveniment îi va ajuta pe alţi

creştini să vadă în noi nişte 
creştini activi, dar nu agresivi.
Noi trebuie să fim foarte hotărâţi 
cu privire la ceea ce credem, dar 
să ne manifestăm ca buni 
creştini.

Posibilităţile noastre sunt limi
tate şi de aceea noi am încercat 
să lucrăm la nivelele cele mai 
înalte. în aceste sfere, am realizat 
lucruri cu adevărat extraordinare. 
Dar este nevoie să informăm şi 
să explicăm aceste principii 
oamenilor care formează majori
tatea populaţiei. Trebuie să-i im
plicăm în asociaţii pentru liber
tatea religioasă, pentru a crea o 
mare bază de sprijin pentru 
aceste valori. în sensul acesta, 
cred că un asemenea festival ar 
stimula acţiunea Asociaţiei naţi
onale pentru libertate religioasă.

Vechea dvs. pasiune, tine
retul, are vreun loc în strate
gia pe care o veţi adopta în 
domeniul libertăţii religioase?

încerc să păstrez ceea ce am 
învăţat, să păstrez spiritul tine
resc. Ideea de a avea un cântăreţ 
care să susţină ideile libertăţii re
ligioase poate să pară ciudată, 
dar ea este în buna tradiţie a lu
crării de tineret.

Tineretul din unele ţări, pre
cum România, este foarte 
deschis şi activ, ferm în convin
geri şi talentat. Tinerii vor avea 
mari responsabilităţi în societate, 
şi tinerii noştri pot deveni un Iosif 
şi un Daniel, puternici pentru 
libertatea religioasă şi pentru 
acele valori pe care ni le-a dat 
Isus şi ne-a cerut să le împăr
tăşim lumii întregi. Aceste valori 
vor fi temelia împărăţiei care stă 
să vină.

Silver Spring, 8 octombrie
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Succese evanghelis- 
tice în populaţia de 
culoare din Statele 
Unite. Ca rezultat a 18 
serii de evanghelizare ori
entate spre populaţia de cu
loare din statele Arkansas, 
Louisiana, New M exico, 
Oklahom a şi Texas, 1600 
de persoane au fost 
botezate şi s-au organizat 
nouă com unităţi noi.
Acesta este un nou record 
pentru Conferinţa Sud- 
Vest. Şapte dintre cei 
botezaţi în cursul acestei 
veri sunt foşti pastori nead- 
ventişti.

Adventist Review, 

28 septembrie 1995

Coaliţia Creştină dez
voltă relaţii cu catolicii.
Cu mai multe luni în 
urmă, Coaliţia Creştină, o 
organizaţie protestantă cu 
o puternică orientare poli
tică conservatoare, con
tinuatoare a Dreptei 
Creştine fondată de Pat 
Robertson, a pus la punct 
planuri pentru extinderea 
bazei ei politice printre ca
tolicii conservatori. La 9 
octom brie, A lianţa Ca
tolică, dotată cu un buget 
iniţial de 1,3 milioane do
lari, şi-a deschis porţile la 
W ashington, D.C. Alianţa 
este concepută ca un m ij
loc prin care catolici care 
luptă îm potriva avortului 
şi protestanţi evanghelici 
să acţioneze îm preună pen
tru a prom ova legi în fa
voarea familiei.

Catolicii formează 
16% din cei 1,7 milioane 
membri ai Coaliţiei şi se 
speră că Alianţa Catolică 
le va da şi mai multă popu
laritate. "O alianţă puternică 
între creştinii evanghelici 
şi rom ano-catolicii care 
susţin valorile familiei va 
putea deveni una dintre cele 
mai im portante mişcări 
ficări din istoria politicii 
americane", spune Ralph 
Reed, directorul executiv 
al Coaliţiei Creştine.

Adventist Review, 28 sep- 

tembrie/23 noiembrie 1995

Legi noi în China vin în ajutorul 
credincioşilor adventişti

Un mem bru al bisericii din provincia H angzhou din 
China a transmis inform aţia că o lege nouă care instituie 
săptămâna de lucru de cinci zile s-a dovedit foarte bene
fică pentru credincioşii adventişti.

Aceeaşi persoană inform ează că biserica din China 
creşte în continuare cu mare rapiditate. în  august, 30 de 
persoane au fost botezate lângă Hangzhou. Aproape 100 
de persoane din localităţi învecinate au fost de asem enea 
botezate de curând.

"în ciuda dificultăţilor, adventiştii din China au ini
mile pline de iubirea lui Dumnezeu", spune el. "Ei sunt 
consacraţi lucrării de evanghelizare şi binefacere".

Adventist Review, 

28 septembrie 1995

Misionari medicali în 
Camerun. Fam ilia Ple-
niceanu, în care ambii soţi 
sunt absolvenţi ai Şcolii de 
asistenţi de la Brăila, a 
părăsit România îndrep- 
lându-se spre Camerun. Ei 
vor lucra, prin programul 
Adventist Youth Service, 
la un spital adventist con
dus de un medic român, 
dr.Paul Gheorghe. A d
ventiştii rom âni îşi regă- 
>csc vocaţia misionară.

Cărucioare de invalizi.
Asociaţia Proiect Teodora, 
cu sediul la Cluj-Napoca, 
strada Blajului nr. 9A, 
poate oferi gratuit căru
cioare de invalizi, pentru 
toată perioada cât acestea 
sunt necesare. Cei în 
nevoie se vor adresa Aso
ciaţiei, la adresa de mai 
sus, printr-o cerere care să 
fie vizată de pastorul şi de 
prezbiterul comunităţii.

Ci. ME TO NEWBOLD

Acord ADRA-Corea 
de Nord. Inundaţiile 
masive din Corea de Nord 
au deschis noi posibilităţi 
de acţiune pentru ADRA In
ternational. ADRA a fost 
prima organizaţie neguver
namentală care a răspuns 
apelului guvernului Repu
blicii Populare a Coreii de 
Nord şi prima care a reali
zat o înţelegere oficială în 
vederea unei intervenţii 
umanitare. Autorităţile 
nord-coreene şi reprezen
tanţii ADRA au ajuns hi 
un acord pentru distribu
irea de ajutoare de urgenţ i 
şi pentru asistenţă tehnică. 
ADRA va mai trimite 18 
tone de lapte praf, m ateri
ale sanitare şi medicamente.

Adventist Review,

2  octombrie 1995

Clinica Universităţii 
Loma Linda primeşte 
un milion de dolari.
Diferite fundaţii private au 
acordat Clinicii această 
sumă pentru programe de 
educaţie sanitară.

Adventist Review,

28 septembrie 1995

SUMMER SCHOOL 
IN ENGLISH

27 JUNE - 24 JULY 1996 
NEWBOLD COLLEGE 

SCHOOL OF ENGLISH
a lso  a lle rs  longer  English L anguage  C o u tses  
SPRING TERM: 25  M ARCH1998 - 7 JUNE 1996 
AUTUMN TERM: 23 SEPT 1996  - 1 2  DEC 1996 
W IN T E R T E R » 6 JA N 1997 14 M ARCH1997
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FESTIVALUL DE MUZICĂ Ş I  POEZIE 

BACĂU, 2 ^ - 2 6  NOIEMBRIE

Festivalul de la Bacău fost un 
fericit popas pe calea spre casă a 
celor peste o mie de oaspeţi, din
tre care patru sute au participat la 
programul festivalului.

S-a dat sfoară în ţară încă de 
pe vremea umplerii cămărilor şi 
vestirea a fost citită de unii la 
timp, iar de alţii abia după ce-au 
aflat că a fost frumos. Păcat. La 
ceasul hotărât, a început să curgă 
un puhoi de tineri.

Din Bănia Craiovei şi Mara
mureş, din Bucureşti şi Banat, de 
sub poalele Tâmpei şi de la Câm- 
pina, din Bucovina, Mureş şi Te
leorman. Cât despre moldoveni, 
fiind la ei acasă, s-au luptat pentru 
primul loc... la zâmbet şi ospitali
tate. L-au luat. Era vineri. Parcă-i 
văd pe organizatori împodobind 
totul cu pancarte, cu steguleţe şi 
indicatoare. Au fost pregătite ma
pele, programul, ecusoanele şi câ
teva surprize de un rafinament 
aparte. Cred că orice tânăr cu inima 
limpede a preţuit într-adevăr aceas
tă risipă de frumos şi fantezie.

S-au prezentat juriile, s-au 
precizat locurile desfăşurării pe 
secţiuni ale concursului şi, după 
o provocare foarte- foarte scurtă 
la meditaţie, a avut loc prima 
despărţire (e drept, doar pentru 
câteva ceasuri).

Dirijorul instr umentiştilor şi-a 
strămutat virtuozii la sala de con-

Daniel Chirileanu

siliu a conferinţei, iar con
ducătorul muzicii vocale i-a ex
pulzat pe poeţi în alt corp al 
clădirii şi astfel totul a mers după 
plan. Drept pedeapsă, cei de la 
„vocală“ au cântat fără amplifi
care; o meritau, prea îi risipiseră 
pe toţi.

Văzut de aproape
în concurs, fiecare, ascultând 

pe alţii, spunea: Ei sunt, nu eu 
(cu mici excepţii). S-a simţit o 
dorinţă puternică de a fi mai com
petitivi faţă de anul trecut.

Dacă s-au atins cotele 
maxime ori nu, dacă cineva a 
avut o prestaţie mai bună sau nu, 
acest lucru l-au hotărât cele patru 
jurii. Semnificativă este însă ati
tudinea participanţilor faţă de fes
tival în ansamblu. A fost impor
tant că fiecare a dăruit celorlalţi 
din trăirile lui, şi această spoveda
nie n-a mai lăsat loc concurenţei 
ori înălţării. Totul a fost ca într-o 
familie de viţă nobilă, când Tatăl 
a fost uimitor de prezent.

Şi totul se învârte...
Cineva, nu spunem cine, a 

gândit toată întâmplarea ca un 
mecanism care, rotindu-se la fie
care jumătate de zi, să poarte me
sajul fiecăruia, pe rând, la cele 
trei locuri ale festivalului:

biserica din Bacău, cea din Şer- 
băneşti şi Casa de cultură. A fost 
o repetiţie reuşită care a învăluit 
totul în valoare, trezire şi 
prospeţime. Nimic nu s-a mai 
spus ori cântat ca mai înainte, to
tul venea din suflet şi era iarăşi 
nou.

Aşa s-au rotit toate, din prima 
clipă de vineri seară până când 
următorul amurg consemna încă 
un Sabat trecut în arhivă.

înainte ca gazdele, cunoscute 
deja din seara trecută, să-şi con
ducă iar oaspeţii, s-a ţinut un fel 
de judecată, s-au deschis nişte liste 
şi s-a citit. Simţind cu slujitorii 
metaforei, mai-marii juriilor de 
la poezie au deconspirat numele 
câştigătorilor, adică toţi. Drept 
pedeapsă, unii au fost clasaţi pe 
primele patru locuri, ca să se-nveţe 
minte şi să muncească mai de
parte. S-au dat note mari, pentru 
că cei din juriu s-au priceput mai 
bine ca oricine, să iubească.

La muzică, totul a fost ţinut 
sub mare taină şi, ca să li se ierte 
lungirea suferinţei, juriul instru
mentiştilor a comentat cu pro
fesionalism şi obiectivitate 
strădaniile celor în cauză, cu pre
cizarea că avem valori pe care ni
meni nu le-ar putea contesta.
Deci merită efortul.

Apoi liderul muzicii vocale a 
luat lista şi, rând pe rând, cu
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I pricepere, cu tact şi sinceritate, a 

fost "judecat" fiecare, spunân
du-i-se ce să uite şi ce să dez

volte. A fost un moment al 

adevărului. Bine-ati făcut. 

fratilor! Am trăit destul în igno
rantă şi delăsare. E timpul să re

construim demnitatea calitătii de 

aşteptători. 

Ca să vedeti că am crescut. 

consemnăm aici că. de la tinută 
la ritm şi metafor[l, toate au făcut 

un pas Înainte. Poate "zgârcenia 

la note" a editiei trecilte, poate 

colocviul de după. şi-au găsit ros

tul ş i. iată-ne. urcăm' 

Important[l nu este per
feqiunea la care n-am ajuns. ci 

perfeqiunea spre care tindem. 

Întâlnirea de la Bacău ne-a dat o 

directie. De asta aveam nevoie. 

Dacă această actiune are nişte 

merite. atunci primul este că ne-a 

amintit două lucruri; 1) EI \'ine şi 
2) noi nu suntem oricine. 

Seara de Sabat s-a Încheiat 

I isând şi plănuind editia ur
mătoare. Când') Se ştie. Unde. ce 
motto') Taină. 

Diplome şi reflectoare 

Puhoiul care nu se mai sătura 

de-atâta sublim şi părtăşie a inun

dat pe 26 noiembrie sala Casei 
de cultură. Printre aplauze, 

starostde Îl1lflinirii a dat frâu li

ber muzic ii. Un moment Încân

tător a fost cel sustinut de familia 
maestrul ui Stroici. În frunte cu 

mezina 101'. Apoi cântec şi 

diplome. proLă ş i instrumente, 
într-o succes iune impreviz ibilă, 

,pontană ş i binefăc[,toare. Parcă 

se pierduse formula. Nimeni nu 
mai şt ia dacă urmeaz[, mentiune 

sau locul doi. dacă vom ascuita 
un c5ntec sau proLă. De parcă 

prin aceastr, învălmăşeală contro

lată se 'punea subtil că nu premi
ile contea/ă. ci faptul că Numele 

lui H, istos era s lăv it ş i aproape 
de inima fiecăruia. 

16 

Pe măsură ce finalul era tot 
mai aproape, corzile Duetului din 

Iaşi trăiau o dată cu interpretii, 

orchestra din Bragadiru a vibrat 

pentru fiecare. iar cea din Bacău 
a transmis, În frunte cu pastorul, 

Încă un zâmbet cald, de gazdă. 

Cineva a strigat. ca pe scenă. o 

poezie şi printre aceste manifes

tări deosebite o fetitr, cu lacrimi 

În ochi şi cu nevinovătia pe care 

multi am pierdut-o şi-a permis să 
viseze ceva apocaliptic şi cople

şitor. Apoi Mesagerii sperantei 

din Solca au trecut Încă o dată 

peste rănile sulletelor cu glas

urile lor molcome. Într-un dialect 

buco\'inean al dragostei calde. La 
fel de măsurat şi special au cftn

tat bine ş tiu\ii Amicus Christi din 

Tg.Mure ş. O m~nă de oameni 

consecventi. care trădeaLă mu

zică şi rilln p[mă ~ i-n gesturile 
101'. 

A fost apoi Benedictus din 

Craiol·a. O ade\'ărată binecudn

tare dntată nu la perfectul si m

plu. cum le e g raiul. ci perfect ş i 

si mplu , atât de perfect ~i-atât de 

simplu ca tincretea celor opt. ne

bânwită Lie g riji sau Întinare. 

,.Acum" există un grup în 

Câmpina carc În timp ce cântă îti 

mistu ic legături le păcătoaselor 

vremi ş i te pomeneş ti liber. al tău 

ş i - al lui Dumnc7cu. Dar ca ş i 

c um n-ar fi de -aju ns. grupul se 

comprimă ~ i dCI inc Trio 

fcm lnin. Trei f'cte care se uită 

una la alta ş i cântă. Nu ş tii dnd 

au Început. dar oric inc ai fi. când 

le-asculti nu poti ri altceva decât 

"un om sp re Împără\ie". ş i În 

adâncul sull etului simti un dor 

cumplit de casă. Auzi. Trio, ni c i 

măcar un numc mai ho mbasti c 

nu ş i -a u pu s. dar minunile n-au 

ne voie dc nume. Din sen in. aşa 

ca Într-un psalm . s-a dictat 

oprire. Piatra Nc ',mt Îşi trimisese 

Mesagerii să ridice iar ştac heta 

ori poate să motiveze munca şi 

efortul multora. Măiestria 

micutei Ancu!a Apostol a 

deschis drumul corului din 

Bacău pentru "Aleluia" de Haen

del. Şi pentru ca totul să capete 

un sens, "cei patru Joşti ai Semi
narului" au uluit, mai laolaltă ca 

niciodată , cântând super "Zori, 

deci, că vine noaptea'" 

A fost colectăry A fost. Au 

rost sponsori') Nici nu se putea 

altfel. Apropo, ştiati că Banca 

Cerului pelllru Reconstruqie şi 

Dezvoltare Umană are filiale la 

la şi, Suceava, Bacău, Roman. 

Ar putea fi spuse numele 

sponsorilor dar. a~a cum poate 

ati observat. numim doar grupuri 

pentru că nu \'rem să furăm cuiva 

răsplata cu pretul scrierii aici. 

Cum pe pământ minunile 

durează doar trei zi le, acestea au 

trecut şi aceeaşi voce Cill'e deschi

dea Festil alul Bacău '95, acum 

parcă putin nostalgică. a declarat 

Închisă edilia. A urmat o licitatie 

la ce mai rămăsese. s-au făcut 

anunturi ş i trezor ierul Moldovei 

s-a rugat. poate ca un semn că 

aici. În ., Vale". Încă mai suntem 

legati de monedă ş i taxe. 

Epilog 
PriI ind Înapoi la ce ş i cum a 

rost. c tot mai limpede că. În 

conditiile În care divcnismentul 

recurge la o rice pentru câştigill'ea 

consumatori lor. când totul este 

gandit şi produs ca să fie 

landabil şi cu prorit. no i I'om 
slă\' i un s ingur Nume: Isus. 

No i nici odată nu vo m face 

show ş i niciodată nimic de dra

gul spectacolului , ci numai ş i nu

mai pe ntru speranta că. or ice s-ar 

Întâmpla, "EI Vine". 

/ )11 1111'1 <!Julln l1ll1 n It" Ili e , il/ OI b.!lll( 
/tI \ tI/ ll cl, \ ', otl {t'a 

Cunerul Ad venlisf Decembrie 1995 



Comitetul anual al Conferinţei Generale
Aşa cum se ştie, sesiunea de la 

Utrecht a votat reducerea număru
lui de membri ai Comitetului execu
tiv al Conferinţei Generale, luând 
în acelaşi timp măsurile financiare 
necesare ca fiecare dintre membri 
să poată participa la Consiliul 
anual. Anul acesta, întâlnirea s-a 
desfăşurat la sediul Conferinţei 
Generale, Silver Spring, Maryland, 
între 1 şi 10 octombrie. La ora 
deschiderii, în jur de trei sute de 
administratori, directori depar
tamentali, pastori şi membri laici 
erau adunaţi în sala mare, iar o at
mosferă de aşteptare şi interes 
domina pretutindeni.

Camere de luat vederi şi plat
forma special decorată şi puternic 
luminată erau semne clare că 
această întâlnire avea să fie un 
eveniment neobişnuit - o adunare 
marcată de multe trăsături distinc
tive.

Fiind primul Consiliu după 
Utrecht, mulţi dintre membri par
ticipau pentru prima dată. în această 
situaţie, erau delegaţii pastori şi 
laici din fiecare diviziune, ca şi 
mulţi dintre preşedinţii uniunilor 
de conferinţe din lumea întreagă, 
între care şi cel din România.

Cuvântul de deschidere
Preşedintele bisericii noastre, 

pastorul Robert Folkenberg, a vor
bit la deschiderea consiliului. Sub 
titlul Atunci când nu mai contează 
din ce cultură venim, el i-a chemat 
pe participanţii care reprezentau 
toate zonele în care suntem 
prezenţi să cultive o experienţă 
creştină mai profundă şi mai per
sonală decât cultura în care trăim. 
„Noi toţi suntem influenţaţi, într-o 
măsură sau alta, de cultura în care 
trăim, de mediul nostru. Dar 
adevărata întrebare, pe care doresc 
să o pun în faţa acestui Consiliu 
anual, este: Cât de mult este deter
minată religia noastră de cultura în

care trăim? Ce efect are societatea 
secularizată asupra valorilor şi con
vingerilor noastre de bază?“

„O sursă de pericol este 
tendinţa societăţii de a explica 
comportamentul incorect în ter
menii unei predispoziţii ereditare. 
Unii ar putea numi aceasta îndrep
tăţire genetică. Dar Scripturile sunt 
foarte clare, chemându-ne iar şi iar 
să ne lăsăm stăpâniţi de gândul lui 
Hristos - să luptăm lupta cea bună 
a credinţei, să ne împotrivim în
clinaţiilor şi patimilor fireşti, să nu 
îngăduim răului să stăpânească 
asupra vieţii noastre. Preocuparea 
mea este să nu lăsăm ca diferenţele 
şi predispoziţiile culturale să ne în
depărteze de la adevărurile veşnice, 
pe care Dumnezeu doreşte să le 
comunice copiilor Săi. El doreşte ca 
noi să privim adevărul din perspec
tiva Sa - perspectiva marii lupte. 
Acestea sunt adevărurile care ne-au 
dat misiunea, mesajul, identitatea, 
înţelegerea pe care o avem cu 
privire la marea luptă ne asigură o 
viziune cosmică asupra a tot ceea 
ce, în ultimă instanţă, contează cu 
adevărat. în loc să încercăm să re
constituim un sens al vieţii din haosul 
de idei şi evenimente ale vieţii, avem 
acces direct la panorama completă 
a planului lui Dumnezeu.

Este încă un lucru care mă în
grijorează cu privire la efectul cul
turii asupra bisericii noastre. In multe ■ 
dintre zonele mai dezvoltate ale lu
mii, observ că un sistem de valori 
tot mai secularizat are efecte nega
tive asupra multora dintre membrii 
noştri. Observ o nesiguranţă tot mai 
mare cu privire la rostul existenţei 
noastre ca biserică şi conţinutul mi
siunii noastre. Unii aproape că spun 
că prea puţin contează ce credem, 
atâta vreme cât avem o experienţă 
cu Hristos. Cu un asemenea mod de 
gândire, atenţia se îndreaptă spre in
terior, adevărul devine un subiect 
absolut personal, separat de voinţa

descoperită a lui Dumnezeu, aşa cum 
este definită în Sfânta Scriptură."

Prezentând mai multe explicaţii 
ale acestor tendinţe, preşedintele 
Conferinţei Generale a spus: „Una 
ar putea fi numărul în creştere 
rapidă al membrilor şi al forţelor 
centrifuge naturale, care afectează 
comunităţi care nu mai sunt într-un 
dialog apropiat între ele.“

Vorbitorul a adăugat: „O altă 
influenţă este, în mod clar, spiritul 
vremii noastre. Generaţia noastră 
este din ce în ce mai lumească şi 
mai materialistă, în mod special în 
lumea occidentală. Trăim într-o so
cietate foarte individualistă şi care 
nu are încredere în conducători. 
Lumea este plină de exemple de 
acest fel, iar biserica nu este câtuşi 
de puţin imună la influenţele so
cietăţii. Aceasta, împreună cu timpul 
care se prelungeşte mereu în aştep
tarea revenirii, pare că a făcut să se 
stingă entuziasmul care-i însufleţea 
cândva pe credincioşii noştri.

Un alt motiv este faptul că prea 
mulţi dintre noi nu studiem per
sonal Biblia în fiecare zi. Fie că lo
cuim în New York, Singapore, 
Havana, New Delhi sau Abidjan, 
noi vom suferi din punct de vedere 
spiritual dacă nu ne luăm timp pen
tru Cuvânt. Pastorii noştri trebuie 
să ne ajute să ne concentrăm asu
pra Scripturilor, asupra soliei Evan
gheliei cu privire la îndreptăţirea 
prin credinţă, asupra acelor adevă
ruri unice, care ne identifică drept 
poporul special al lui Dumnezeu.

Biblia nu este o sursă de teme 
pentru dezbatere. Ea este un tezaur 
de adevăruri revelate, pe care să le 
împărtăşim unii cu alţii şi cu 
lumea din jur. Puterea Cuvântului 
lui Dumnezeu se ridică deasupra 
valorilor societăţii, a înţelepciunii 
tradiţiilor şi a oricărei civilizaţii. 
Conflictul veacurilor, moartea şi 
învierea lui Hristos, perpetuitatea 
legii lui Dumnezeu - toate acestea
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[ sunt mai pe sus de graniţe, tradiţii 
şi istorie. Asupra acestor adevăruri 
nu există nici o diferenţă culturală. 
Aici nu mai contează din ce cul
tură venim“ , a spus în încheiere 
Robert Folkenberg.

Mesajul şi misiunea
Consiliul de anul acesta a fost 

de asemenea prima ocazie în ul
timii ani când o parte semnifica
tivă a timpului a fost pusă deoparte 
pentru discutarea unor chestiuni 
spirituale, care confruntă biserica. 
In cursul primelor două zile, mem
brii comitetului au discutat efectul 
pe care concepţiile seculare despre 
lume îl pot avea asupra adventiştilor 
din lumea întreagă. Dezbaterile 
privind Mesajul şi misiunea au ac
centuat importanţa formării unei 
concepţii biblice despre lume, care 
să fie modelată de lucrarea Duhu
lui Stant.

Aceste dezbateri au fost trans
mise prin satelit pretutindeni în 
America de nord şi America cen
trală. Cei care le-au urmărit au 
avut posibilitatea să pună întrebări 
prin fax sau prin sistemul Com- 

| puServe.
în acelaşi context au fost alese 

j şi subiectele meditaţiilor de di
mineaţă, toate inspirate din marile 
declaraţii EU SUNT ale Domnului 

; Hristos: Eu sunt Lumina lumii 
! (dr.Humberto Rasi, director pentru 

educaţie la Conferinţa Generală), 
Eu sunt Pâinea Vieţii (dr.George 
Reid, director, Institutul de cer
cetări biblice), Eu sunt Calea 
(Luka Daniel, Diviziunea Africa- 
Oceanul Indian), Eu sunt Adevărul 
(Angel Manuel Rodriguez, direc
tor asociat, Institutul de cercetări 
biblice), Eu sunt Viaţa (Nancy 
Vyhmeister, Andrews University),

| Eu sunt Viţa şi Eu sunt învierea 
! (Charles Bradford, fost preşedinte 
| al Diviziunii nord-americane), Eu 

sunt Alfa şi Omega (Pekka 
Pogjola, Uniunea finlandeză).

O creştere sănătoasă
In ultimul său raport pentru un 

Consiliu anual, F.Donald Yost, 
care se pensionează după ce a lu
crat 22 de ani ca director al Biroului

pentru arhive şi statistici de la Con
ferinţa Generală, a arătat că 
numărul de membri ai bisericii 
mondiale a depăşit cu peste 
100.(XX) aşteptările. La 30 iunie 
1995, numărul de membri era de 
8.608.586, cu o creştere de 5,3% 
faţă de aceeaşi perioadă a anului 
precedent. în cele 12 luni care s-au 
încheiat la 30 iunie, peste 660.000 
de persoane au fost adăugate 
bisericii. Pe baza creşterii din ul
timii ani, Donald Yost a estimat 
numărul de botezuri din 1998 la 
750.000 şi la un milion în 2006. 
Creşterea netă a bisericii (intrări 
minus excluderi şi decese) a fost 
de 434.924 pentru aceleaşi 12 luni, 
cu ceva mai mică decât anul anterior.

Pentru anul care s-a încheiat la 
31 decembrie 1994, zecimile şi 
darurile din lumea întreagă s-au 
ridicat la un miliard 223 de milioane 
dolari, cu 9% mai mult decât anul 
anterior. Fr.Yost a mai arătat că 
zecimile şi darurile bisericii mon
diale au crescut neîncetat din anul 
1986 până în prezent. Suma de un 
miliard a fost atinsă pentru prima 
dată în anul 1990.

Au mai prezentat rapoarte se
cretarii şi trezorierii Conferinţei 
Generale şi ai diviziunilor, precum 
şi diferitele instituţii ale Con
ferinţei Generale (în domeniul 
educaţiei, sănătăţii, publicaţiilor, 
etc.), care şi-au ţinut cu această 
ocazie şi adunările generale.

A funcţionat şi un comitet de 
numiri, care a completat unele pos
turi eligibile pentru care nu s-au luat 
hotărâri la Utrecht, din lipsă de timp.

Agenda generală a cuprins 
chestiuni precum: programarea ac
tivităţilor pentru perioada 1995- 
1997, datele şi colectele speciale 
pentru 1996 şi 1997, modificări în 
statutul unor uniuni şi în teritoriul 
unor diviziuni, în mod special ca 
urmare a dizolvării Uniunii de 
misiuni Orientul Mjlociu. Din 
aceasta, Diviziunea noastră a 
primit Iranul, Libia şi Turcia. De 
asemenea, Afganistanul, a fost 
preluat de la Diviziunea Trans- 
Europeană.

A fost pus la punct şi adoptat 
un mecanism de evaluare a ac

tivităţii diviziunilor, care să con
ducă la recomandări pentru îm
bunătăţirea conducerii şi 
organizării.

Agenda de regulamente a 
avut nu mai puţin de 78 de puncte. 
Multe dintre ele emu simple 
ajustări redacţionale, unele cerute 
de hotărârile sesiunii de la Utrecht, 
privind regruparea departamen
telor, altele considerate ca ex
primări mai adecvate ale aceloraşi 
idei. S-au adoptat amendamente 
pentru statutul-model al con
ferinţei şi al uniunii de conferinţe, 
s-au votat modificări privind mo
tivele şi procedura de disciplinare 
a pastorilor şi transferurile inde
pendente. Au fost adoptate regula
mente noi şi foarte importante 
pentru următoarele departamente: 
Familia, Isprăvnicia, Activităţile 
femeilor şi Tineretul. A fost adop
tată o declaraţie importantă, care 
defineşte criteriile de recunoaştere 
pentru organizaţiile de sprijin (seif- 
supporting).

înaintea discutării bugetului 
Conferinţei Generale pentru 1996, 
pastorul Robert Folkenberg a 
prezentat un document intitulat 
Misiune, obiective vitale şi or
ganizaţie. Acesta se deschide cu o 
declaraţie uimitoare a Ellenei 
White: „Planuri bine formulate tre
buie să fie prezentate pe larg tu
turor celor care sunt implicaţi, şi 
trebuie să se ia toate măsurile ca 
aceştia să le înţeleagă foarte bine. 
Apoi, să se ceară tuturor celor care 
conduc diferite departamente să co
opereze la executarea acestor 
planuri. Dacă această metodă radi
cală şi garantată este adoptată în 
mod corect şi urmărită cu interes şi 
bună credinţă, ea va evita multă 
muncă fără rost, multe tensiuni inu
tile".

Documentul propune un me
canism care să asigure o dis
tribuire eficientă a mijloacelor 
umane şi financiare pentru acele 
proiecte care promovează misi
unea bisericii şi obiectivele ei vi
tale, şi nu doar planurile unui 
departament izolat.
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Comitetul de buget al Uniunii Române
Cu o participare importantă, 

atât din ţară, cât şi din străinătate, 
la 23 noiembrie a avut loc sesiunea 
anuală a Comitetului executiv al 
uniunii. Aceasta a fost prima 
şedinţă a noului comitet, aşa cum a 
fost ales la 3 august, şi a reunit ad
ministratorii uniunii şi conferinţelor, 
directorii de departamente ai uni
unii, directorii de instituţii, doi pas
tori şi trei membri laici. Din partea 
Conferinţei Generale au participat 
fraţii Philip Follett, vice-preşedinte, 
şi Lowell Cooper, secretar asociat, 
iar din partea Diviziunii Euro-Africa 
fraţii Carlos Puyol, secretar, Jean- 
Luc Lezeau, trezorier asociat, şi 
Peter Kunze, trezorier asociat. Au 
fost de asemenea invitaţi secretarii 
şi trezorierii celor şase conferinţe. 
Momentele devoţionale au fost 
prezentate de fratele Follett, având 
ca personaj principal pe Bamaba, 
„fiul mângâierii", evidenţiind ur
mătoarele caracteristici:

• capacitatea deosebită a lui 
Bamaba de a încuraja - cea mai im
portantă datorie a unui conducător;
• modestia lui - deşi nu a fost ales 
între cei doisprezece, Matia fiind 
preferat (Fapte 1), a susţinut con
ducerea cu toată inima; • dărnicia 
sa - a vândut o proprietate investind 
banii pentru nevoile bisericii;
• asumarea riscurilor - şi-a pus în 
joc reputaţia pentru a-1 recomanda 
bisericii pe Saul, devenit creştin;
• susţinerea unităţii bisericii - i-a în
drumat pe toţi să rămână tari în 
credinţă - indiferent de cultura în 
care trăiesc; • mărinimie - recunos
când că Pavel era mai talentat, a lu
crat împreună cu el, fără să se lase 
stăpânit de invidie; • bunătate - a 
fost dispus să-i acorde lui Ioan Maieu
o a doua şansă; • angajament pen
tru unitatea bisericii, atunci când a 
reprezentat biserica din Antiohia la 
consiliul din Ierusalim.

Bamaba a făcut şi greşeli 
(Galateni 2), dar a primit mus
trarea şi s-a îndreptat.

în încheiere, fratele Follett a în
demnat la cultivarea trăsăturilor 
pozitive de caracter ale lui Bamaba 
pentru a lucra cu integritate, ase

menea Mântuitorului, trezind în 
alţii dorinţa unei vieţi consacrate.

A unnat raportul preşedintelui 
uniunii, iar fraţii Follett şi Cooper 
au prezentat subiectul Mesajul şi 
misiunea bisericii, un raport al di
rectivelor adoptate de Consiliul 
anual al Conferinţei Generale.

Au fost adoptate o serie de 
hotărâri administrative între care: 
programul întâlnirilor lunare cu 
pastorii de la conferinţe, programul 
anual al activităţilor departamen
tale şi administrative, acreditarea 
personalului administrativ de la 
uniune, numirea unui membru laic 
în Comitetul executiv al Diviziunii 
(fr. Sorin Săndulache, prezbiter în 
comunitatea Bucureşti, Popa Tatu); 
distribuirea provizorie a celor două 
departamente vacante (fr. Ioan Câm- 
pian, Departamentul isprăvnicie; fr. 
Adrian Bocăneanu, Departamentul 
familiei); calendarul zilelor speciale 
şi al colectelor pe anii 1996 şi 1997; 
reeditarea Manualului bisericii, 
conform schimbărilor votate la 
sesiunea Conferinţei Generale. S-a 
adoptat o hotărâre care clarifică 
atribuţiile pastorilor asistenţi.

Fiecare departament şi-a 
prezentat strategia şi obiectivele 
pentru anul următor, care au fost 
discutate şi adoptate. De aseme
nea a fost votat bugetul uniunii 
pentru 1996.

înainte de încheiere s-a votat 
cuvântul de recunoştinţă având ur
mătorul text: „Comitetul executiv 
al Uniunii române, reunit la Bucureşti, 
cu prilejul sesiunii Comitetului 
anual, în prezenţa reprezentanţilor 
Conferinţei Generale şi ai Divizi
unii Euro-Africa, înalţă spre tronul 
harului prinosul recunoştinţei sale:

a) pentru lucrarea mântuirii 
prin credinţă în Isus Hristos, Mân
tuitorul nostru, resimţită de noi şi 
în cursul acestui an, în ciuda 
slăbiciunilor şi greşelilor noastre, 
de care suntem conştienţi şi pentru 
care îi cerem iertare;

b) pentru lucrarea Duhului 
Sfânt, manifestată în mijlocul 
bisericii Sale din România şi de 
pretutindeni, pentru făgăduinţa

plinătăţii Sale, pentru care dorim 
să fim gata în cel mai scul t timp;

c) pentru spiritul de evanghelizare 
manifestat printre noi, prin care Duhul 
Sfânt a condus mii de noi membri la 
sânul iubirii divine, pentru posibili
tatea de a pătrunde în câmpuri noi 
şi pentru interesul pentru Evanghelie 
din partea societăţii în care trăim;

d) pentru credincioşia exem
plară în aducerea la „casa vistieriei" 
a zecimilor şi darurilor din partea 
multor membri ai bisericii, în ciuda 
condiţiilor materiale grele cu care 
ne confruntăm;

e) pentru multele lăcaşuri de cult 
terminate şi inaugurate în anul acesta, 
ridicate prin sacrificiile şi sudoarea 
scumpilor noştri fraţi şi surori;

f) pentru bunele relaţii exis
tente între reprezentanţii bisericii 
adventiste de la diferitele nivele 
ale organizaţiei, pentru care ne 
rugăm cu stăruinţă;

g) pentru spiritul de credin- 
cioşie în slujire din partea lucrăto
rilor noştri: pastori, pastori asistenţi 
sau misionari, lucrători biblici, per
sonalul din birourile noastre, pen
tru colportori, misionari voluntari, 
pastori pensionari şi pentru toţi cei 
ce cu dragoste şi dăruire îşi con
sacră timpul şi talentele pe ogorul 
Evangheliei şi al slujirii semenilor;

h) pentru libertatea religioasă 
din ţara noastră, pentru care ne rugăm 
Celui ce controlează destinele isto
riei să o păstreze şi s-o consolideze;

i) pentru unitatea remarcabilă 
existentă în cadrul frăţietăţii noas
tre din România, în ciuda unor 
curente de nemulţumire, spirit de 
critică şi dezidenţă. îi suntem re
cunoscători chiar şi pentru ne
cazurile noastre, care pot contribui 
la maturizarea noastră;

j) pentru instituţiile şi şco,;,r' 
noastre, pe care le-a ocrotit şi bine
cuvântat: Institutul Teologic, liceele 
noastre, Şcoala sanitară, Casa de 
editură, Radioul şi pentru toţi sluji
torii credincioşi ai acestora.

Fie ca bunul Dumnezeu să ne 
acorde în continuare harul călăuzirii 
Sale, protecţia şi înţelepciunea de 
care avem nevoie, să binecuvân
teze întregul nostru popor şi ţara 
noastră, pentru care dorim să slu
jim cu credincioşie, încredere în 
Dumnezeu şi dragoste creştină."
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I n t e r v i u

Philip Follett
La aeroport, înaintea plecării, 

fr. Follett, vice-preşedinte general 
la Conferinţa Generală, a răs
puns câtorva întrebări pentru citi
torii revistei Curierul Adventist

V-aş ruga să vă prezentaţi citi
torilor români.

întreaga mea viaţă de adult am 
fost pastor al bisericii adventiste. 
Am păstorit comunităţi, am susţinut 
campanii de evanghelizare, am lu
crat pentru departamentele bisericii, 
am colaborat cu George Vandeman 
de la ,,It Is Written", am slujit ca 
preşedinte de conferinţă şi de uni
une, iar acum sunt vice-preşedinte 
general la Conferinţa Generală. Timp 
de un an, am scris texte pentru un 
post de televiziune al bisericii.

Am crescut într-un cămin în 
care mama era membră a bisericii, 
dar tata nu. După ce am fost întărit 
ca pastor, am avut privilegiul să-l 
botez şi pe tatăl meu.

Atunci când am venit prima dată 
să lucrez în birourile Conferinţei 
Generale, mi s-a încredinţat res
ponsabilitatea instruirii pentru con
ducere a liderilor din biserica 
mondială. Am condus seminare de 
conducere aproape în fiecare din
tre diviziunile lucrării mondiale.

Care sunt tendinţele majore în 
activitatea mondială de evanghelizare?

Pot să observ că în fiecare di
viziune a bisericii are loc o redeştep
tare a înţelegerii evanghelizării ca 
un mod de viaţă. Atât membrii 
bisericii, cât şi pastorii sunt din ce 
în ce mai implicaţi. în unele regi
uni locul principal aparţine evan
ghelizării publice. în alte zone, 
mărturia personală şi studiile biblice 
în grupe mici dau rezultate mai 
bune. Nu rareori, membrii laici îşi 
consacră un an sau mai mulţi ca să 
lucreze ca evanghelişti voluntari. 
Mulţi tineri, ca şi specialişti cu înaltă 
pregătire sau pensionari, merg să 
construiască biserici şi şcoli, lu
crează în dispensare şi spitale, con
duc activităţi evanghelistice.

Misiunea Globală ne-a făcut pe 
toţi să fim mai conştienţi de regi

unile nepătrunse ale lumii. în unele 
ţări, biserica organizată nu poate 
să susţină servicii evanghelistice, 
dar voluntarii pot să-şi trăiască 
credinţa şi să dea mărturie despre 
bunătatea lui Dumnezeu. Prin aceste 
metode, mulţi sunt câştigaţi pentru 
mântuire.

Şi, desigur, trebuie să menţionez 
şi influenţa care creşte rapid a 
AWR (Radio Mondial Adventist). 
Multe dintre miile de persoane care 
au ajuns să-L cunoască pe Isus în 
regiuni ca Orientul Mijlociu, China 
sau nordul Indiei au auzit pentru prima 
dată Vestea bună prin emisiunile 
noastre pe unde scurte. în România, 
voi suplimentaţi transmisia pe unde 
scurte cu un şir de staţii pe unde ul
trascurte, în oraşe mari. Acestea se 
dovedesc foarte eficiente. Astfel se 
grăbeşte cu adevărat vestirea 
Evangheliei în ţara voastră.

In cursul numeroaselor dvs. 
călătorii, aţi mai întâlnit alţi 
români adventişti?

O, da. De exemplu la Kinshasa, 
în Zair, am întâlnit doi misionari 
cu adevarăt consacraţi, Nicolae şi 
dr. Emilia Roşu. Dr. Roşu este den- 
tistă şi conduce o clinică stoma
tologică adventistă în acest mare 
oraş. Pentru competenţa sorei 
Roşu, serviciile clinicii adventiste 
sunt căutate de mulţi lideri din 
lumea politicii şi afacerilor. O 
parte a profitului acestui cabinet a 
fost donată pentru construirea unei 
biserici într-o zonă a oraşului în 
care, mai înainte, nu aveam o 
prezenţă adventistă. Această fami
lie de români reprezintă misiunea 
adventistă într-o zonă care rămâne 
foarte dificilă.

Ca preşedinte al comitetului di
rector pentru AWR (Radio Mondial 
Adventist), ce ne puteţi spune 
despre situaţia sa actuală?

Dumnezeu a revărsat binecu
vântări bogate peste AWR. Astăzi, 
noi transmitem solia de speranţă a 
lui Dumnezeu în 39 de limbi şi in
tenţionăm să adăugăm alte 25-30 
de limbi în următorii ani. AWR

este unul dintre cele mai eficiente 
mijloace prin care atingem spaţii 
întinse din zonele nepătrunse, care 
sunt vizate de Misiunea Globală. 
Chiar în acele ţări în care este in
terzisă prin lege lucrarea de procla
mare a Evangheliei, undele radio ale 
AWR împărtăşesc mesajul apro
piatei reveniri a Domnului Hristos.

Gândiţi-vă, de exemplu, la creş
terea fantastică a lucrării noastre 
din China. De fiecare dată când 
conducătorii noştri vizitează China, 
ei întâlnesc credincioşi care şi-au 
consacrat viaţa lui Isus şi care tră
iesc prin Cuvântul Său. Ei spun că 
primul lor contact cu Evanghelia a 
fost mijlocit de Vocea Speranţei.

De curând, comitetul director 
AWR a autorizat dezvoltarea unui 
program care să invite pe ascultăto
rii AWR să-şi aducă prietenii în ju
rul aparatului de radio pentru un 
studiu biblic în cămin, intitulat 
„Părtăşia speranţei advente“ . Un 
ascultător care poate nu a văzut 
niciodată un predicator sau un lu
crător biblic va putea deveni un iz
vor de mărturie creştină în locul în 
care trăieşte. Vă puteţi imagina 
care ar fi efectul, dacă câteva mii 
de ascultători ar aduna, de exem
plu sâmbătă dimineaţa, mai mulţi 
vecini şi prieteni de-ai lor şi ar con
duce grupe de Şcoală de Sabat în 
cămin, cu materialele simple, dis
tribuite de AWR? Noi ne rugăm ca 
aceste grupe de părtăşie să se for
meze cu miile prin ţările nepătrunse 
ale lumii, aşa încât atunci când 
Dumnezeu va deschide calea ca 
predicatori în came şi oase să intre 
în aceste ţări, ei să găsească un 
mare număr de persoane, aştep
tând să fie strânse în biserica Sa.

Peste câteva minute veţi părăsi 
România. Care vă sunt impresiile 
legate de Comitetul anual al uni
unii şi de vizitele pe care le-aţi 
făcut în comunităţi?

Dovezile Duhului lui Dum
nezeu care este la lucru în această 
ţară sunt o sursă de încântare, en
tuziasm şi umilinţă pentru mine. 
Planurile bine gândite, pe care le-aţi 
formulat, împreună cu entuziasmul 
cald şi consacrarea pastorilor şi 
credincioşilor de aici, sunt dovezi 
minunate ale puterii lui Dumnezeu 
la lucru în întreaga voastră ţară.

(continuare în  pag. 23)
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I N T E R V I U R I  P E  R O M Â N E Ş T E

Nicolae şi Emilia Roşu
In vârtejul fără răgaz al sesiunii 

de la Utrecht, am avut privilegiul să 
cunosc familia Roşu, misionari in 
Kinshasa, Zair. lată transcrierea 
discuţiei pe care am purtat-o cu 
aceşti curajoşi şi dedicaţi ambasa
dori ai bisericii într-o ţară atât de di
ficilă.

Curierul Adventist: V-am ruga 
să vă p rezen ta ţi.

Nicolae Roşu: Sunt Nicolae 
Roşu, născut în România şi am ple
cat din ţară în anul 1984. Am locuit 
şase ani în Statele Unite, în zona 
Loma Linda. Ultimii patru ani i-am 
petrecut împreună cu familia în 
Zair.

Curierul Adventist: C are este  ac
tiv itatea dvs. ac tuală  ?

Nicolae Roşu: Mă ocup de or
ganizarea lucrării ADRA în partea 
de vest a Zairului care este acum 
împărţit în două uniuni de con
ferinţe. Soţia este directorul unei 
clinici care s-a deschis în urmă cu 
doi ani.

Curierul Adventist: Ce fel de 
clinică este cea în  care lucraţi?

dr. Emilia Roşu: Este o 
clinică de stomatologie, foarte fru
moasă şi dotată la un nivel occi
dental.

Curierul Adventist: C are sun t 
j  obiectivele lu c ră rii dvs. în  zona 
j  aceasta?

Nicolae Roşu: Kinshasa, locul 
în care locuim, este un oraş cu pa
tru sau şase milioane de locuitori - 
nimeni nu ştie exact cîţi sunt. Exis
tă doar două biserici pentru fraţii 
adventişti de acolo, iar acum am 
reuşit, cu ajutorul comunităţilor 
din Loma Linda, să ajungem la 
construirea celei de-a treia biserici. 
Aceasta este cea de-a treia biserică 
adventistă construită în cei cin
cizeci de ani care au trecut de la 
începerea lucrării advente în Zair. 
Clinica noastră a putut contribui la

construirea acestei biserici cu 
peste şapte mii patru sute de dolari.

Curierul Adventist: Deci clinica 
dvs. n u  consum ă ban i, ci produce. 
C are este  secre tu l ?

dr. Emilia Roşu: Mă strădu
iesc să ofer pacienţilor un serviciu 
de bună calitate şi să-i fac să 
înţeleagă că misiunea noastră nu 
este doar de a vindeca trupul, ci şi 
sufletul. Clinica medicală are ca 
scop atingerea unor pături ale so
cietăţii la care nu e posibil să 
ajungem cu alte mijloace. Per
soane ca medici, preoţi catolici, 
misionari din alte denominaţiuni, 
demnitari, miniştri, parlamentari şi 
ambasadori constituie zona socială 
pentru care lucrăm.

Curierul Adventist: Cei m ai 
m u lţi d in tre  aceştia  su n t deja 
creş tin i sau  ap a rţin  relig iilor 
b ăştinaşe  ?

dr. Emilia Roşu: Nu, cei mai
mulţi sunt creştini, pentru că 
Zairul este o ţară creştină aproape 
în totalitate; majoritatea sunt ca
tolici, dar sunt şi foarte mulţi pro
testanţi reprezentaţi în Zair.

Curierul Adventist: în seam nă că 
o feriţi în tr-adevăr serv icii de cali
ta te  dacă su n te ţi p re fe ra ţi de o ase 
m enea clientelă.

dr. Emilia Roşu: Da, trebuie 
să vă spun că, după ce am studiat 
în România, ca să pot practica în 
Statele Unite am urmat cursurile 
Universităţii Loma Linda, pe care 
le-am absolvit.

Curierul Adventist: C linica 
ap a rţin e  b iseric ii sau  este  p riv a tă  ?

dr. Emilia Roşu: Clinica 
aparţine bisericii, dar avem un 
buget separat de al uniunii; ne 
gospodărim singuri, iar cu fon
durile pe care le obţinem, ajutăm 
biserica. Aşa cum a spus şi soţul 
meu, clinica a ajutat la construirea

unei biserici. Avem în continuare 
suficienţi bani pentru a-i face pe 
cei de la uniune să înţeleagă că nu 
suntem o povară pentru ei, ci un 
ajutor.

Curieml Adventist: Aveţi ocazia 
să  o rgan iza ţi ac tiv ită ţi de educaţie  
m edicală , de sch im bare  a s tilu lu i 
de viaţă, potrivit principiilor noastre?

dr. Emilia Roşu: Sigur că da! 
Ocaziile sunt multe - mai ales în 
timpul tratamentului dentar - 
deoarece pacienţii ascultă foarte 
bine când sunt cu gura deschisă! 
De asemenea se pot ţine seminarii 
în şcoli, şi oamenii sunt dornici să 
înveţe.

Curierul Adventist: Deci su n te ţi 
n iş te  p io n ie ri în  Zair. A ţi trecu t şi 

p rin  s itu a ţii dificile?

Nicolae Roşu: Au fost şi sunt, 
dar n-aş dori să le menţionez 
acum. Prefer să vă spun care sunt 
planurile de viitor. Am vrea ca pe 
lângă fiecare biserică să existe un 
dispensar, care ar fi foarte dorit de 
populaţie şi ar avea o mare in
fluenţă. De asemenea, am dori ca, 
prin intermediul ajutoarelor, indi
ferent de unde ar veni, să intrăm în 
acele zone Iară prezenţă adven
tistă. Există sectoare cu populaţie 
de un milion şi jumătate, fără nici 
un adventist. Am mai dori să 
deschidem cel puţin o biserică în 
fiecare din cele douăzeci şi patru 
de zone din Kinshasa.

Curieml Adventist: F ap tu l că aţi 
ven it d in  R om ânia a rep rezen ta t 
u n  avantaj sau  u n  dezavantaj?

Nicolae Roşu: Un mare avan
taj. Cine ar fi trăit doar în Vest, 
ajuns într-o situaţie ca cea de aici, 
nu ar fi putut rămâne. Chiar şi noi 
am fost tentaţi de multe ori să plecăm. 
Alţii poate s-ar fi întors mai repede, 
dar Dumnezeu are mijloacele Lui. 
Trăind în România, ne-am apropiat 
mai uşor de mentalitatea lor, care

Curierul Adventist • Decembrie 1995 21



IMPRESII DE PARTICIPANT

„ Voi cercetaţi Scripturile... dar... “
este asemănătoare cu a noastră. 
Ne-am întîlnit chiar cu medici şi 
profesori care au studiat în Româ
nia şi cu care am vorbit româneşte.

Curierul Adventist: Aş v rea să  
vă în treb  dacă viaţa sp iritu a lă  de 
aici v-a in flu en ţa t în  v reun  fel.
C um  v-aţi in teg ra t în  b ise rică  ?

dr. Emilia Roşu: Integrarea 
este foarte uşoară, pentru că 
biserica lui Dumnezeu este aceeaşi 
peste tot. înainte de a veni aici» am 
fost misionari în Ruanda şi nici 
acolo nu am simţit vreo deosebire. 
Fraţii noştri sunt foarte receptivi la 
ceea ce aud şi noi ne străduim să 
promovăm tot ce este bun.

Cutieml Adventist: Aţi avut uneori 
nevoie de sprijin? Unde l-aţi găsit ?

dr. Emilia Roşu: La fraţii
noştri localnici. In 1993, a fost o 
revoltă a armatei, deoarece nu se 
plătiseră soldele timp de şase luni. 
Ei au ieşit pe străzi şi au distrus o 
mare parte din oraş. A doua zi, 
primul care a venit la noi să ne 
vadă a fost preşedintele misiunii lo
cale, pastorul Mabatanga, care a 
mers trei ore pe jos până a ajuns la 
noi. A fost dificil, dar nu ne-am 
simţit singuri. Am început în doi şi 
acum avem sediu de uniune, deci e 
mult mai uşor.

Curierul Adventist: A cum  o u l
tim ă întrebare: credeţi că rep rezen 
ta ţi u n  un icat sau  considera ţi că 
România are  u n  v iito r ca su rsă  de 
m isionari?

dr. Emiîia Roşu: îmi pare rău 
că fostul preşedinte al diviziunii 
noastre nu este aici, deoarece dân
sul v-ar putea răspunde mai bine. 
Părerea noastră este că România 
poate da misionari foarte buni. 
Dânsul este foarte mulţumit de 
misionarii români pentru că rezistă 
la „intemperii" şi nu dau bir cu 
fugiţii. După părerea mea,
România poate fi o sursă foarte 
bună de misionari.

Curieml Adventist: Suntem  
în cân ta ţi ş i vă m u lţu m im  !

A consemnat Adrian Bocdneanu

Zilele de 20-22 octombrie vor 
rămâne în conştiinţa participanţilor 
la seminariile de la Buşteni, cu tot 
ineditul teologic şi farmecul cadru
lui natural. în această cetate a 
munţilor, avem o minusculă, dar 
vie comunitate, asistată de un 
evanghelist laic. în timp ce comu
nitatea locală şi-a ţinut netulburată 
serviciile divine, sălile complexu
lui CEPECA au răsunat de 
prezenţa adventistă: circa 300 
participanţi, în majoritate tineri, 
aşa cum este biserica astăzi. Au 
luat parte laici proeminenţi din 
Bucureşti sau din alte locuri şi 
câţiva pastori.

Pornind, probabil, de la dic
tonul discipolului lui Platon, Aris- 
totel: Mi-e prieten Platon, dar mai 
prieten mi-e adevărul, organizato
rii - adepţi fervenţi ai iniţiativei 
laice - au dorit să realizeze, sub 
forma unui simpozion, câteva 
seminalii de teologie. A fost o 
ocazie pentru reprezentanţii Institu
tului Teologic (fraţii Adalbert Or- 
ban, Valentin Dănăiaţă şi Florin 
Lăiu) şi pentru fratele Comei 
Greissing (un pasionat de teologie, 
pe lângă pregătirea medicală şi 
filozofică) să-şi expună public 
modul de înţelegere al unor impor
tante subiecte actuale. Cei care 
fuseseră martorii dezvoltării aces
tui fenomen teologic bucureştean, 
acum două decenii, aveau motive 
să se aştepte la o confruntare.

Expunerea de vineri seara a 
aparţinut fratelui Dănăiaţă: Iniţia
tiva l&ică, un afront la adresa or
ganizaţiei bisericeşti, sau una 
din componentele de bază aie lu
crării lui Dumnezeu? Referentul 
a insistat asupra annoniei dintre 
pastori şi laici, argumentând că 
biserica noastră nu recunoaşte 
acea divizare medievală în laici şi 
cler, care creează o castă privile
giată în anumite biserici. Toţi sun
tem slujitori, fiecare în felul lui. A 
urmat un dialog cu sala în care au 
apărut întrebări, precizări şi 
obiecţii. Unele luări de cuvânt au 
arătat că există impresia unei

opoziţii surde între clerici şi laici, 
că organizaţia ar fi făcută mai mult 
pentru unii decât pentru alţii, că 
unii îşi asumă întregul magisteriu, 
în timp ce alţii nu au nici un cu
vânt în ce priveşte, de exemplu, 
formularea doctrinei. Deşi au 
rămas aspecte neclarificatte, din 
cauza complexităţii şi sensibilităţii 
subiectului, s-au ridicat mai multe 
persoane care au apreciat călduros 
expunerea.

Sâmbătă dimineaţa, Şcoala de 
Sabat, condusă de fratele Gabriel 
Mihalache, s-a ţinut în acelaşi stil 
de dialog public, cu subiectul uşor 
adaptat şi cu impresia finală 
(foarte prezentă în comunităţile 
noastre) că nu s-a încheiat. în con
tinuare, expunerea teologică a 
aparţinut fratelui Orban: Aspecte 
subiective şi obiective ale ispăşi
rii. O trecere în revistă a concep
ţiilor istorice şi o formulare actu
ală, adventistă, în limbajul teolo
giei sistematice. Subiectul, fiind 
christocentric, şi-a ocupat locul 
binemeritat în centrul cultual al 
Sabatului şi merită toată atenţia 
noastră. în dialogul care a urniat, 
unii au salutat expunerea ca fiind 
prima prezentare clară audiată asu
pra acestui subiect, în timp ce o 
altă voce şi-a manifestat impresia 
că definirea ispăşirii ar fi fost atât 
dp largă încât nu mai putem 
înţelege nimic. Şi nu-i de mirare, 
deoarece este chiar subiectul 
inepuizabil care se va continua în 
universitatea eternităţii.

După-amiază, am trăit momen
tul cel mai febril al întâlnirii. Ex
punerea fratelui Greissing, 
Introducere la fenomenologia 
biblică a păcatului, a început cu 
trei texte biblice care ne descoperă 
triada revelaţiei divine (natura, is
toria şi Biblia) şi, după o largă in
troducere filozofică în natura 
moralităţii şi a păcatului, ne-a in
trodus într-o neobişnuită definire a 
păcatului. Vorbitorul a subliniat 
opoziţia dintre abordarea exclusiv 
naturalist-istorică a oamenilor de 
ştiinţă şi abordarea exclusiv biblică
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a adevărului în toate cercurile 
teologice (unde, după cum s-a afir
mat, se studiază mai degrabă păre
rile teologilor decât Biblia).
Ambele atitudini au fost condam
nate, dar mai ales aceea a teolo
gilor, ceea ce i-a tăcut pe 
reprezentanţii Institutului să se 
simtă, indirect, vizaţi.

Fratele Orban a pus referentu
lui o serie de întrebări dintre care 
unele încă îşi aşteaptă răspunsul.
Au luat cuvântul şi ceilalţi pro
fesori, precum şi alţi fraţi, de o 
parte sau de alta a dezbaterii. Dis
puta a fost, desigur, civilizată, ca 
între nişte oameni educaţi, totuşi 
nu sunt sigur că atmosfera i-a tăcut 
pe îngeri să se simtă ca la marea 
de cristal, acolo unde „exagera- 
rea“ meritelor Mielului nu întâm
pină obiecţiuni. Rugăciunile, 
imnurile, piesele instrumentale sau 
corale care ne-au însoţit şi la 
Buşteni, au încercat să creeze at
mosfera de închinare. în mod sem
nificativ, cântarea Ce bine e când 
fraţii s-a cântat de două ori în tim-

i  pul întâlnirilor.
Toate dialogurile s-au 

desfăşurat sub bagheta modera
toare a fratelui Lorin Negoşanu.
Au circulat microfoane în sală şi, 
ca supliment la prestaţia îngerilor 
raportori, maeştrii sunetului au în
registrat audio şi video tot ce s-a 
petrecut.

Seara, a avut loc o întâlnire cu
i participare redusă şi mult mai fier

binte, în care s-au înfruntat amical 
reprezentanţi de ambele părţi, în 
special fraţii Greissing şi Virgil 
Stroescu. Teologia fratelui 
Greissing este o reacţie mărturisită 
faţă de o tendinţă mistică şi anti- 
nomiană observată în bisericile 
protestante şi acuzată, de aseme
nea, în rândurile noastre, tendinţa 

| de a face abuz de slogane şi clişee 
evanghelice, în care Domnul Hris
tos este totul şi omul nimic, 
paralizând iniţiativa personală în 
perspectiva mântuirii. în locul unei 
Evanghelii christocentrice, pe care 
o consideră falsă, dînsul propune o 
Evanghelie antropo-christocen- 
trică, adică una care nu are ca cen
tru unic pe Hristos, ci are două 
centre: pe om şi pe Hristos. în 
opinia fratelui Greissing (şi nu nu

mai a dumnealui!) Waggoner şi 
Jones ne-au rătăcit la 1888, iar 
Ellen White nu pare să aibă un rol 
explicit în călăuzirea noastră spiri
tuală. Ni se obiectează că îl înţele
gem sau îl interpretăm greşit când 
îl considerăm deist şi legalist, ceea 
ce este posibil, dar şi noi putem fi 
interpretaţi greşit ca mistici şi pan- 
teişti. Această întâlnire de seară 
(prelungită în stil paulin până după 
miezul nopţii) a adus un moment 
mai fericit: un acord asupra 
afirmaţiei că îndreptăţirea este 
condiţionată, că pocăinţa precede 
iertarea individuală.

Subiectul de duminică, Rolul 
exegezei în interpretarea Bibliei 
şi a Spiritului Profetic, a fost ex
pus de autorul acestor rânduri. 
După ce s-a cântat imnul lui 
Luther şi s-a amintit că întâlniri pe 
teme teologice actuale au loc zilele 
acestea şi în alte părţi ale lumii, 
vorbitorul a expus modul în care 
ne raportăm la principiul Sola 
Scriptura, rolul doctrinei despre 
revelaţie şi inspiraţie în crearea 
unei hermeneutici adventiste con
secvente şi cum tratăm exegetic 
texte biblice, în opoziţie cu metoda 
simplistă a textului-dovadă (utilă, 
dar limitată şi, adesea, derutantă). 
Ca exemplu a fost analizată critic 
afirmaţia Domnului din Matei 
24,34, urmând concluzia că 
această profeţie era condiţională. 
Ceea ce a stârnit anumite 
nedumeriri, urmate de obiecţii şi 
întrebări din sală, cum era şi de 
dorit.

Dialogul a alunecat destul de 
repede spre subiecte deschise în 
ziua precedentă. La întrebarea 
„Care este legea din Galateni 
3,24?“ s-a răspuns că în limbajul 
iudaic, folosit de Pavel, legea 
(Tora) cuprinde toate instrucţiunile 
ceremoniale şi morale, formând un 
sistem educativ care ne conduce la 
Hristos, dar care nu poate lua locul 
lui Hristos. Oricine sau orice ia lo
cul Maestrului, ar fi un Anti-Hris- 
tos. Chiar textul clasic din loan 
5,39, care nu este un imperativ, ci 
o constatare şi o mustrare, repetă 
acest adevăr: „Voi [iudeii] cer
cetaţi Scripturile fiindcă socotiţi că 
în ele aveţi viaţă veşnică; dar 
tocmai ele mărturisesc despre

Mine.“ Atenţie la acest dar adver
sativ care ne îndrumă la Hristos şi 
la toate celelalte daruri date în 
Hristos pentru călăuzirea bisericii.

Fratele Mihai Ionescu, fost di
rector al Institutului Biblic de la 
Braşov, acum în vârstă de 83 de 
ani, a luat cuvântul pentru a-şi ma
nifesta recunoştinţa faţă de Dum
nezeu şi a reafirma încrederea în 
călăuzirea divină în trecutul şi vii
torul bisericii, prin lucrările Provi
denţei şi prin Spiritul Profeţiei, 
întâlnirea s-a încheiat cu cântarea 
De ee nu vii ca să ne iei la Tine? 
şi cu convingerea că întâlnirea a 
fost doar un început. Ce ne va 
aduce viitorul?

Dar.,, până la viziuni mai clare, 
(şi nu contează a cui scoarţă-o 

fi mai tare!)
deşi ca paznici ai Grădinii în

lăcrimaţi,
noi nu uităm şi nu uităm că sun- 

temfraţi.

P.S. Următoarea întâlnire, la si
nagoga din Berea!

Florin Lăiu predă limbile biblice la 
Institutul Teologic Adventist

P. Follett /  (urm are d in  pag. 20)

Mulţi dintre voi cunoaşteţi 
preţul suferinţei care poate să 
însoţească credincioşia faţă de Cu
vântul lui Dumnezeu în vremuri 
grele. Voi aţi pus la probă credinţa 
voastră şi ea şi-a dovedit tăria. 
Acum, în această perioadă de di
ficultăţi financiare, voi demon
straţi din nou angajamentul vostru 
statornic faţă de Domnul nostru şi 
lucrarea Sa în proclamarea 
Evangheliei veşnice.

Eu admir consacrarea cu care 
unnăriţi atât câştigarea de oameni 
pentru Hristos, cât şi formarea 
credincioşilor şi a conducătorilor. 
Apreciez, de asemenea, interesul 
pe care îl aveţi faţă de răspândirea 
lucrării lui Dumnezeu în toată 
lumea. Fie ca harul Său şi binecu
vântările Sale îmbelşugate să vă 
aducă şi mai departe bucurie şi 
reuşită în slujirea voastră pentru 
El.
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Se poate face medicină 
prin corespondenţa?

„Anii vieţii noastre se ridică la 
şaptezeci de ani, iar pentru cei mai 
tari, la optzeci de ani“ (Ps. 90,10).

Deşi indică un asemenea pla
fon maxim al vieţii omeneşti, 
Moise, autorul acestui Psalm a 
trăit 120 de ani! Dar în vremurile 
noastre, cu toate progresele aduse 
de medicină, de la igiena personală 
şi a mediului până la cele mai 
sofisticate mijloace de diagnostic 
şi tratament, speranţa de viaţă me
die în ţările cele mai dezvoltate 
este încă sub 80 de ani. Acesta 
pare să fie un plafon implacabil 
pentru mult prea efemera noastră 
călătorie pe pământ.

Unii cercetători au însă o altă 
părere. Iată ce scria dr.Rene Duda, 
de la Institutul de sănătate publică 
Iaşi: „Dacă, momentan, nu se 
poate sparge 'plafonul’ maxim al 
longevităţii umane (cifrat la 120 de 
ani), nimic nu ne împiedică să în
târziem îm bătrânirea şi să ne 
apropiem cât mai mult de această 
vârstă maximă, determinată ge
netic" („Bătrâneţea - cauze şi re
medii" , în Medicina modernă, 
aprilie 1994).

Aşadar, ştiinţa medicală indică 
plafonul de 120 de ani. Destul de in
teresant, acesta coincide cu hotărârea 
exprimată de Dumnezeu în anunţul 
privitor la potop: „... toate zilele 
lui vor fi de o sută douăzeci de 
ani" (Gen. 6,3). Deşi comentatorii 
biblici nu văd aici o referire la vâr
sta maximă pe care o poate ajunge 
omul, numărul de 120 de ani exer
cită o atracţie tainică. Cum se face 
atunci că atât de puţini ajungem 
să-l atingem? Ceva, cu siguranţă, îi 
împiedică chiar şi pe „cei mai 
tari" dintre noi - cei cu o zestre ge
netică formidabilă - să se bucure 
de mai mult de două treimi din 
viaţa la care Dumnezeu le dă drep
tul. Ştiţi ce anume este acest 
„ceva"? Cred că aţi ghicit. De alt
fel, părerile sunt unanime: modul 
nostru de viaţă este cel care ia un 
tribut atât de greu din anii vieţii 
celor mai mulţi dintre noi.

Nu am dori să se înţeleagă din 
cele de mai sus că scopul nostru 
trebuie să devină atingerea vârstei

dr. Gily lonescu

cu adevărat venerabile de 120 de 
ani. Căci, parafrazând o afirmaţie a 
Mântuitorului, „ce i-ar folosi unui 
om să trăiască 120 de ani, dacă 
şi-ar pierde sufletul?1 Ceea ce vrem 
să subliniem este nevoia de a ne 
schimba modul de viaţă în sensul 
respectării legilor sănătăţii, pentru 
a putea beneficia de o viaţă fericită, 
aici şi în veşnicie. Ellen White scria 
în această privinţă următoarele: 
„Mi-a fost arătat că avem datoria 
sfântă de a ne preocupa de sănătatea 
noastră, şi de a-i provoca şi pe alţii 
să-şi asume această datorie...“

Nevoia de dialog
In lumea în care trăim, nevoia 

de instruire în probleme de sănătate 
este foarte mare. Nu trebuie să fii 
cadru medical ca să-ţi dai seama 
de aceasta. Noi, ca popor advent, 
avem la dispoziţie o bogăţie de in
formaţii în această privinţă. Ştiinţa 
medicală continuă să aducă confir
mări în dreptul unor afirmaţii pe 
care Ellen White le făcea în urmă 
cu 100 de ani. însă toate aceste lu
mini, deşi ne-au deschis orizonturi 
extraordinare, au făcut să se nască 
şi o serie de noi întrebări. Mai mult, 
din cauză că cei mai mulţi dintre 
noi ne tratăm la medici neadventişti, 
ne întrebăm dacă recomandările pe 
care aceştia ni le fac nu vin în con
tradicţie cu principiile noastre. 
Simţim nevoia unor clarificări.

Poate că aţi încercat să aplicaţi 
principiile reformei sănătăţii. Aţi 
hotărât, de pildă, să renunţaţi la 
consumul de came. Sunteţi însă 
descumpăniţi de reacţia familiei, a 
prietenilor, ba chiar şi a unora din
tre medici sau fraţi de credinţă: 
„Mănâncă, domnule, came, dacă 
vrei să creşti şi să ai putere". „Vrei 
să te anemiezi? De unde o să-ţi 
acoperi necesarul de proteine?" 
„Ai trecut la reformişti?!" etc.

Sau poate că sunteţi tipul de 
om pentru care problemele de 
sănătate sunt o pasiune. Aveţi o 
frumoasă bibliotecă cu cărţi medi
cale şi nu vă scapă nici o nouă

apariţie. Citind însă carte după carte, 
articol după articol, realizaţi că vă 
afundaţi tot mai mult într-un adevărat 
labirint: ceea ce unul recomandă cu 
căldură, altul consideră total inutil 
sau chiar dăunător. Unii ridică în 
slăvi, de pildă, proprietăţile grâului 
încolţit, în vreme ce alţii fac totul 
să vă convingă că nu puteţi fi sănătos 
dacă nu consumaţi cutare extract 
de algă marină. Alţii subliniază, bi
zar, virtuţile aproape supranaturale 
ale bitterului suedez, în timp ce alţii 
ne asigură că ei vindecă orice boală, 
inclusiv cancerul, cu... petrol lam- 
pant. Ne-ar trebui o carte întreagă 
numai pentru a înşira nesfârşita 
listă de tratamente, „descoperiri" 
şi „redescoperiri", „secrete", cure, 
leacuri, băi, reţete, masaje, etc.

Şi apoi, este avalanşa de prac
tici paramedicale, de sorginte ori
entală, care ne-au invadat în 
ultimii ani - de la zonoterapie, care 
a „prins" aşa de uşor la noi, până 
la apariţii de dată mai recentă.

Preocupat dintotdeauna de 
ideea prelungirii vieţii, fascinat de 
gândul nemuririi şi animat de nos
talgia frunzelor „pomului vieţii", 
omul a căutat şi continuă să caute 
elixirul care să-l elibereze de spec
tral morţii. Trist este faptul că, în 
loc să găsească ieşirea din acest 
impas, apelând la „Singurul care 
are nemurirea" (1 Tim.6,16), el 
ajunge să piardă şi o bună parte 
din ceea ce deja i-a fost dăruit, 
apucând pe tot felul de „scurtături", 
care nu duc nicăieri.

Dacă aceste lucruri sau altele 
asemănătoare vă preocupă, dacă 
aveţi întrebări legate de sănătate, 
pentru care nu aţi găsit răspunsuri 
mulţumitoare, sperăm că veţi avea 
bunăvoinţa de a intra în dialog cu 
noi. Vom încerca să vă oferim răs
punsuri cât mai competente şi mai 
complete pentru fiecare întrebare.

Iar dacă întrebarea din titlul 
acestui articol vă stăruie în minte, 
am dori să încheiem prin a-i oferi 
un răspuns: nu, nu se poate face 
medicină prin corespondenţă. Insă 
educaţie sanitară, da.

dr. Gily lonescu este directorul depar
tamentului Sănătate şi Temperanţă
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